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Pujol, Bel, Aubà i De 
la Vega, a Madrid

Acord de cinc anys 
pels Reials Col·legis
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Incertesa sobre el nou 
aparcament de l’hospital

 La directora de Salut fa una crida al sentit 
comú per trobar ‘la millor de les solucions’

 La decisió definitiva és imminent i Lleixà no 
descarta l’opció del nou hospital a Tortosa 

‘Tots els 
mitjans’ per 
retirar el 
monument 
franquista
La consellera de Justícia, Ester 
Capella, confirma que la nova llei de 
Memòria Democràtica posarà punt i 
final al polèmic monòlit de Tortosa.
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Salvadó nega al jutge que preparés estructures d’estat i l’1-O
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POLÍTICA

EL DIPUTAT electe de JuntsxCat per 
Tarragona, Ferran Bel, ha valorat positi-
vament els resultats assolits a les elec-
cions espanyoles del 10-N. Bel ha remar-
cat especialment que a les Terres de 
l’Ebre s’hagin posicionat com a segona 
força, i que que el 60% dels ebrencs vo-
tessin opcions independentistes”. Quant 

a l’acord entre Pedro Sánchez i Pablo 
Iglesias per formar govern, Bel creu que 
és un “retrocés espectacular” que no es 
reconegui que hi ha un conflicte polític a 
Catalunya. Bel diu que Unidas Podemos 
ha comprat el “marc mental” del bloc del 
155, i també que sembla que el PSOE es-
tiga buscant l’abstenció de Cs.  G.M.

Bel rebutja l’acord PSOE-UP

EL NOU ESCENARI POLÍTIC

Norma Pujol i Ferran Bel, els únics 
ebrencs al Congrés per segon cop

 ERC torna a guanyar les eleccions espanyoles a la 
demarcació, tot i perdre gairebé 16.0000 vots

  El republicà Miquel Aubà torna al Senat, on es 
trobarà amb el tortosí Manel de la Vega

La flixenca Norma Pujol 
(ERC) i el tortosí Ferran Bel 
(JxCat) seran els dos únics di-
putats ebrencs al Congrés dels 
Diputats, després de les elec-
cions espanyoles del 10-N. Per 
la seua banda, el gandesà Mi-
quel Aubà va ser el candidat 
més votat a la província, on 
Esquerra ha aconseguit tres 
dels quatre senadors, mentre 
que el quart va ser per al PSC. 
Tant la regidora tortosina Do-
lors Bel com l’alcalde de Sant 
Jaume d’Enveja, Joan Castor 
Gonell, van quedar-se de nou a 
les portes del Congrés i del Se-
nat espanyol, respectivament, 
però el PSC ha situat el primer 
secretari del partit a les Terres  
de l’Ebre, el regidor tortosí 
Manel de la Vega,  com a nou 
senador per designació del 
Parlament de Catalunya. Per 
tant, Pujol, Bel, Aubà i De la 
Vega seran els quatre ebrencs 
a Madrid en una legislatura 
que es preveu apassionant.

Hegemonia republicana
A les eleccions espanyoles 
del 10-N, els republicans van 
revalidar la seua victòria a 
unes eleccions generals a la 
demarcació de Tarragona, que 
havien aconseguit per primer 
cop als comicis del 28 d’abril 
passat. N’han perdut gaire-
bé 16.000 respecte l’anterior 
convocatòria de l’abril, però 
Esquerra es ratifica com a 
primera força al Camp de Ta-
rragona i les Terres de l’Ebre. 
De fet, ERC ha tornat a ser la 

força més votada en ciutats 
com Reus, Cambrils, Valls, 
Montblanc, Falset, Tortosa, 
Amposta, Móra d’Ebre i Gan-
desa, així com en la gran majo-
ria de petits municipis de l’in-
terior i de les Terres de l’Ebre. 
Amb gairebé el 26% dels vots, 
ERC va ratificar els dos dipu-
tats aconseguits a l’abril, men-
tre que per darrere d’ERC, 
però amb un empat en escons, 
s’ha situat el PSC, que va re-
cuperar el segon diputat tot i 
registrar menys percentatge 
de vot (19%). També Junts per 
Catalunya i En Comú Podem 
mantenen un escó a la demar-
cació i repeteixen com a terce-
ra (13%) i quarta força (12%) a 
Tarragona. 
En canvi, el gran declivi l’ha 
registrat Ciutadans, que ha 
perdut l’acta de diputat per a 
Sergio del Campo i passa de 
tercera a setena força, supe-
rats per Vox i pel PP. Cap de 
les tres forces ha aconseguit 
representació per Tarragona 
al Congrés. Els populars ja 
van perdre la representació 
per Tarragona a l’abril, però 
han passat del 5 al 7,8% dels 
vots i han guanyat més de 
8.000 suports. Tampoc ha ob-
tingut cap diputat la CUP, que 
el 10-N debutava en unes 
eleccions a les Corts espanyo-
les, però va aconseguir gaire-
bé 22.000 vots a la demarca-
ció (5,7%) i el PACMA poc 
més de 4.500 

Norma Pujol, Alfons Montserrat i Miquel Aubà, l’endemà de les eleccions. // ERC.

Unes terres ‘més republicanes que mai’
ERC ha tornat a ser primera força a les Te-
rres de l’Ebre per quarts comicis consecu-
tius. El 10-N, ha duplicat en vots als partits 
de la dreta i al PSC, i ha guanyat en 49 dels 
52 municipis ebrencs, incloses les quatre 
capitals de comarca i les principals ciutats. 
Els únics pobles de l’Ebre on els republi-
cans no han guanyat són Arnes, on es va 
imposar JuntsxCat per un sol vot; Prat de 
Comte, on també va guanyar JuntsxCat, i 
Mas de Barberans, únic feu del PSC al te-
rritori. El president de la federació d’ERC 

a les Terres de l’Ebre, Alfons Montserrat, 
ha destacat que, amb el 35% dels vots, do-
nen per renovada la confiança dels ebrencs 
per defensar-los a Madrid. Montserrat ha 
agraït que els votants ebrencs hagin reno-
vat la confiança en els republicans: “Tor-
nem més forts. Les Terres de l’Ebre són 
més republicanes, més independentistes i 
més d’esquerres que abans. Al país, i so-
bretot a l’Ebre, la nostra gent diu ben clar 
que la solució a un problema polític passa 
per la política, l’amnistra i el diàleg”.  

Gustau Moreno
TORTOSA 

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Així s’ha llegit el 10-N des de l’Ebre
 Satisfacció pels resultats a ERC i JuntsxCat, 

i resignació al PSC tot i la victòria a Espanya
 Roigé destaca els resultats de JuntsxCat a 

Tortosa: ‘Som els únics que no hem perdut suport’

Només ERC, el PSC, Junts 
per Catalunya i la CUP van 
seguir la nit electoral del 
10-N des de les Terres de 
l’Ebre. Després d’estes elec-
cions, la flixenca Norma Pu-
jol i el gandesà Miquel Aubà 
repertiran, respectivament, 
com a diputada i senador 
d’ERC a Madrid. Si els re-
publicans han guanyat les 
eleccions a Catalunya i a la 
demarcació de Tarragona, 
també ho han fet a les Terres 
de l’Ebre, tot imposant-se a 
50 dels 52 municipis del te-
rritori. Així ho destacava la 
mateixa nit electoral el pre-
sident d’ERC a les Terres de 
l’Ebre, Alfons Montserrat, 
tot destacant que el territo-

ri és “la punta de llança del 
republicanisme” a Catalun-
ya.
La segona força tant a Cata-
lunya com a la província de 
Tarragona és el PSC, que ha 
recuperat el segon diputat a 
la demarcació. La candidata 
ebrenca del PSC era Dolors 
Bel, que s’ha quedat a les 
portes del Congrés perquè 
ocupava el tercer lloc a la 
candidatura. Amb tot, Bel 
ha celebrat l’increment del 
nombre de vots del PSC a 
Tarragona, tenint en comp-
te la fragmentació del vot 
en estos comicis. De fet, des 
del PSC es considera que 
han estat els socialistes els 
que han frenat l’extrema 
dreta a la província, ja que 
Vox va disputar-se el seu 
primer diputat amb els so-
cialistes, que finalment van 

aconseguir la segona dipu-
tada per Tarragona. Amb 
motiu del 10-N, ni Vox, ni el 
PP ni Ciutadans han obtin-
gut cap diputat per Tarra-
gona.
El tortosí Ferran Bel, que 
va seguir la nit electoral des 
de Tarragona, serà de nou 
diputat per Junts per Cata-
lunya. Des de les Terres de 
l’Ebre, Meritxell Roigé va 
ser l’encarregada de valorar 
i de celebrar els resultats 
obtinguts per la formació, 
tot destacant que Junts són 
els únics que han pujat en 
percentatge de vot al mu-
nicipi de Tortosa. “Som els 
únics que no hem perdut 
suport i això demostra este 
suport de la ciutadania”, va 
dir Roigé la nit electoral.
La CUP ha obtingut repre-
sentació per primer cop al 

Congrés amb dos diputats 
per Barcelona. La tortosina 
Andrea Sánchez va recor-
dar que la CUP vol fer “in-
governable” el Congrés dels 
Diputats. 

Gustau Moreno / Cinta Bonet
TORTOSA 

Joan Castor Gonell i Dolors Bel no aniran a Madrid. // J.D.

EL  NOU ESCENARI POLÍTIC

El primer secretari del PSC a 
les Terres de l’Ebre, Manel de 
la Vega, ha afirmat que el 
mandat de la ciutadania es-
panyola després del 10-N és 
que cal que hi hagi un govern 
d’esquerres. “I haurà de ser 
un govern, evidentment, que 
haurà d’entendre’s amb molts 
de partits de diferents ideolo-
gies i de diverses maneres de 
veure les coses; i crec que 

serà quan es demanarà una 
implicació factible perquè to-
thom puguem arribar a con-
sensuar un govern i quines 
polítiques ha de fer”, va re-
marcar De la Vega. El dirigent 
socialista va fer estes declara-
cions a Canal 21 Ebre hores 
abans de saber-se l’acord en-
tre Pedro Sánchez i Pablo 
Iglesias per formar un govern 
de coalició. també ha advertit 
que al país “no li convenen 
unes terceres eleccions”. “Per 
tant, hauríem de fer un esforç 
perquè no podem tenir el país 

amb uns pressupostos pro-
rrogats i amb un govern inte-
rí, i necessitem un govern fort 
per afrontar els reptes que te-
nim i una situació econòmica 
que a nivell global no pinta 
massa bé”, va advertir. “Hem 
d’intentar que hi hagi aquest 
govern progressista, perquè 
la ciutadania no entendria 
que hi haguessin unes terce-
res eleccions”, va assenyalar. 
De la Vega ha estat nomenat 
pel Parlament com a senador 
per designació autonòmica, a 
proposta del PSC. 

‘Ningú no entendria unes terceres eleccions’
Gustau Moreno
TORTOSA

Manel de la Vega, durant l’entrevista a Canal 21 Ebre. // C21. 

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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L’acord de govern, pendent d’ERC
 El pacte de coalició entre el PSOE i Unides 

Podem necessita l’abstenció dels republicans
 Esquerra convoca una consulta a la militància 

per poder avalar la seua estratègia negociadora

El líder del PSOE, Pedro Sán-
chez, i el de Podem, Pablo 
Iglesias, van signar el 12 de 
novembre, al Congrés dels 
Diputats, un preacord per a 
un govern de coalició i bus-
caran ara nous suports per 
aconseguir la majoria par-
lamentària. Només dos dies 
després de les eleccions, tots 
dos van comparèixer per sig-
nar el document que desblo-
queja la formació de govern, 
però que no resolia encara 
quina serà la composició. 
Segons van explicar, aquesta 
serà una qüestióque  es deba-
trà després de la investidura. 
En declaracions durant l’ac-
te, Iglesias va asssegurar que 
l’acord era una “necessitat 

històrica” i que aquest serà 
“un govern de coalició pro-
gressista a Espanya que com-
bini l’experiència del PSOE 
i la valentia de Podem”. Se-
gons Sánchez, serà “un acord 
per quatre anys” basat en la 
“cohesió i la lleialtat”. També 
Iglesias va assegurar que to-
tes dues formacions han sig-
nat el document amb “gene-
rositat” i amb disposició de 
“deixar enrere els retrets”, 
tot prometent lleialtat.
Aquell mateix dia, la porta-
veu d’ERC, Marta Vilalta, ja 
va assegurar que en aquell 
moment el republicans no 
donarien suport al pacte de 
govern entre el PSOE i Uni-
des Podem. Vilalta va dir que 
mantindran la posició men-
tre Pedro Sánchez, no “s’as-
segui i parli”. De fet, la crea-
ció d’una mesa de diàleg ha 

estat el principal argument 
d’ERC per oferir la seua abs-
tenció davant de la investi-
dura de Sánchez. Fins i tot va 
convocar la seua militància a 
una consulta per avalar la 
seua estratègia negociadora: 
finament, el 94,6% van rebu-
tjar investir Sánchez sense  
una mesa de diàleg. Segons 
Vilalta, primer caldria una 
trobada entre ERC i el PSOE 
i, en una segona fase, si s’arri-
ba a un acord d’investidura, 
una taula de negociació entre 
el govern català i l’espanyol, 
per treballar en la “resolució 
democràtica” per Catalunya. 
ERC insisteix que la mesa 
hauria de ser “entre iguals, 
sense condicions, amb un ca-
lendari establert i unes ga-
ranties de compliment”, i 
amb un compromís “explí-
cit” per part del PSOE.  

Redacció
MADRID / BARCELONA

L’abraçada entre Pedro Sánchez i Pablo Iglesias. //  ACN.

Només unes hores abans de 
saber-se l’acord entre el 
PSOE i Unidas Podemos, el 
politòleg Jesús Gellida i el 
cronista gandesà Anton Mon-
ner van analitzar a Canal 21 
Ebre els resultats de les elec-
cions del 10-N i el nou pano-
rama polític que s’ha obert a 
Espanya amb la victòria insu-
ficient del PSOE, l’ascens de 
Vox, la desfeta de Ciutadans i 

la victòria de l’independen-
tisme a Catalunya. Tant Mon-
ner com Gellida van afirmar 
que l’actual bloqueig només 
pot superar-se “amb més de-
mocràcia” i també amb “més 
diàleg” amb Catalunya. Però 
també van advertir que Cata-
lunya podria ser l’excusa per 
justificar una entesa entre el 
PSOE i el PP, que és el que 
voldrien les oligarquies 
econòmiques i els mitjans de 
comunicació espanyols. Se-
gons Gellida, semblava que 
Pedro Sánchez volia intentar 

un govern progressista amb 
algunes abstencions, però 
sense tancar la porta al su-
port dels partits independen-
tistes. Amb tot, també va re-
marcar que l’establishment 
seguirà apostant per una gran 
coalició perquè desconfia 
d’Unidas Podemos. En cas 
que finalment hi hagi un go-
vern de coalició PSOE-UP, 
Gellida va parlar d’un possi-
ble intercanvi de cromos amb 
els partits independentistes 
per poder aprovar els pressu-
postos de la Generalitat.    Jesús Gellida i Anton Monner. // C21.

Reclamen “més democràcia” i “més diàleg” 
per desbloquejar Espanya i Catalunya
G.M. 
TORTOSA
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Negre: ‘La gent ha aguantat molt’
 La dirigent ebrenca de la Crida Nacional per la 

República lloa la mobilització independentista
 Afirma que l’Assemblea de Càrrecs Electes 

arriba més tard del compte i critica els partits

“La gent ha aguantat molt. 
Han estat esperant a que el 
govern i els partits fem el que 
els vam prometre, i al final 
la indignació per la sentèn-
cia els ha fet sortir al carrer 
perquè ja en tenen prou”, ha 
afirmat l’aldeana Irene Negre, 
dirigent ebrenca de la Crida 
Nacional per la República. 
Segons Negre, també cal te-
nir en compte que hi ha per-
sones detingudes que també 
són presos polítics, al marge 
dels nou condemnats que es-
tan a la presó per la sentència 
del Tribunal Suprem. “Tam-
bé són presos polítics, també 
estan sofrint la repressió i 
també necessiten ajuda”, va 
assenyalar durant una entre-

vista a Canal 21 Ebre. 
Negre va valorar molt positi-
vament la creació de l’Assem-
blea de Càrrecs Electes, que 
finalment es va constituir el 
30 d’octubre al Palau de Con-
gressos de Barcelona. Segons 
Negre, s’ha donat un pas molt 
important, tot i que arriba 
més tard del compte per defi-
nir una unitat estratègica per 
culminar la independència.  
“Arribem tard i el poble ha 
estat a l’alçada, ha estat al ca-
rrer i ens han reclamanat que 
els escoltem; com a polítics i 
càrrecs electes no podem ob-
viar allò que ens està dema-
nant el poble”, va advertir.
“Si la classe política no do-
nem resposta al que està de-
manant el poble al carrer, la 
població es girarà de cara al 
govern de Catalunya i li de-
manarà que actue”, va afe-

gir-hi, també enviant un mis-
satge als partits de cara al nou 
panorama polític que s’ha 
obert després de les eleccions 
del 10-N: “El que no s’hi val és 
anar a unes eleccions amb un 
discurs i amb un objectiu, que 
la gent et vote, i després que 
tu faces el que et done la 
gana”. “És legítim apartar-se, 
però anem avançant”, va in-
sistir. “Si hi ha gent que està 
disposada a fer-ho, deixem-
los passar endavant”, va re-
clamar Negre als que tinguen 
por de la repressió de l’Estat, 
perquè facin un pas al costat i 
altres puguen fer, en el seu 
lloc i des del govern, el camí 
cap a la República.  

Gustau Moreno
L’ALDEA

Irene Negre, durant l’entrevista a Canal 21 Ebre. // C21.

EL NOU ESCENARI POLÍTIC

La diputada ebrenca d’ERC, 
Irene Fornós, prefereix no es-
pecular sobre un possible 
avançament electoral a Cata-
lunya. “És molt difícil fer plan-
tejaments perquè estem vivint 
uns moments molt convulsos i 
molt complicats; de totes ma-
neres, hem de ser conscients 
que tenim uns pressupostos 
pendents d’aprovar”, remarca. 
“Ara mateix estem treballant 

amb uns pressupostos prorro-
gats, i penso que el bo per al 
país és que es puguen aprovar 
els pressupostos per fer fortes 
les insitucions i el govern”, hi 
afegeix, tot instant el conjunt 
de les forces sobiranistes a do-
nar suport als nous comptes. 
“Si hi ha eleccions, haurien de 
ser per ser més forts i per tenir 
un consens entre totes les for-
ces independentistes”, apunta, 
tot fent un toc d’atenció a la 
CUP. “Diuen que s’han presen-
tat a les eleccions espanyoles 
per l’emergència que estem vi-

vint, però fa sis mesos també 
teníem gent a la presó”, es 
qüestiona Fornós. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, For-
nós també va demanar que la 
nit del 10-N el mapa dels resul-
tats electorals Catalunya havia 
de sortir de color groc, “el co-
lor groc de la llibertat, de l’au-
todeterminació, de la indepen-
dència i de l’amnistia que 
demanem per a tots els presos i 
preses polítiques”. “Anant a les 
urnes és també una altra mane-
ra de denunciar la repressió”, 
insistia la diputada d’ERC. 

Fornós: abans pressupost que noves eleccions
G.M.
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Irene Fornós va parlar a Canal 21 Ebre el 4 de novembre. // C21.
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Salvadó nega estructures d’estat 
 El diputat rapitenc desmenteix davant del TSJC 

que preparés la Hisenda catalana i el referèndum 
 L’acusen d’un delicte de malversació de fons 

públics, desobediència greu i revelació de secrets

El jutjat d’instrucció número 1 
d’Amposta ha citat com a investi-
gat l’activista ebrenc Rai López, 
acusat d’un presumpte delicte de 
desordres públics per la seua par-

ticipació en les mobilitzacions 
del 17 d’octubre per rebutjar la 
sentència del Tribunal Suprem 
contra els líders independentis-
tes. En concret, López ha de pre-
sentar-se al jutjat el proper 13 de 
febrer del 2020, a les 10 del matí. 
Així ho ha explicat el mateix acti-
vista a través de les xarxes socials. 

“Gràcies a tothom pel suport, us 
puc garantir que no tinc cap por, 
no aconseguiran ni aturar-me ni 
acovardir-me, seguiré al peu del 
canó ferm e imbatible com sem-
pre hem fet el poble català!!”, va 
escriure Twitter. Amb tot, en un 
altre tuit, López va matisar que 
en cap moment va ser identificat 

per la policia, o que almenys cap 
agent va informar-lo. “Em van re-
conèixer i directament m’han ci-
tat, bravo pels agents”, va dir. 
Abans, López va explicar que ha-
via sigut identificat per la policia 
en algunes manifestacions, i que 
s’esperava conseqüències judi-
cials. Així, va dir que havia parti-

cipat en les protestes de Tarrago-
na i a la plaça Urquinaona i la Via 
Laietana de Barcelona. A més, va 
detallar que la seua germana, es-
tudiant a la URV, va rebre cops i 
un tracte denigrant per part d’un 
grup de persones encaputxades 
que deien ser policies, un cop dis-
solta una acció a Tarragona. 

L’exsecretari d’Hisenda i actual 
diputat d’ERC al Parlament, 
Lluís Salvadó, va assegurar el 
19 de novembre, davant del Tri-
bunal Superior de Justícia de 
Catalunya (TSJC) que el des-
plegament de l’Agència Tribu-
tària de Catalunya (ATC) no va 
superar mai les competències 
autonòmiques. Salvadó va de-
clarar-hi, com a investigat, que 
el programa e-Spriu va perme-
tre assumir el 100% de les com-
petències en matèria tributària, 
cosa que el programa Gaudí 
només feia al 50%. Davant de la 
magistrada instructora, Salvadó 
va negar que participés en la 
preparació del referèndum de 
l’1-O i també va desmentir que 
preparés estructures d’estat.
En concret, el rapitenc està 
sent investigat per la magis-
trada Maria Eugènia Alegret 
en la mateixa causa que Josep 
Maria Jové pels delictes de 
malversació de fons públics, 

desobediència greu i revelació 
de secrets, en considerar que 
hi ha indicis contra ell de la 
seva participació en l’organit-
zació del referèndum de l’1-O 
i de la preparació “d’estruc-
tures d’estat” com la hisenda 
pròpia i d’un full de ruta per 
sostenir econòmicament el 
Govern després d’una supo-
sada independència. Segons 
el TSJC, Salvadó era subordi-
nat de Jové, que ja va declarar 
al juny davant d’Alegret, i des 

d’inicis del 2016 ja treballava 
en la creació d’”estructures 
d’estat” tot i la prohibició del 
Tribunal Constitucional.
Salvadó va aportar al tribunal 
fins a 35 documents i informes 
que avalarien la seua tesi, per 
intentar demostrar que la seua 
feina per desplegar les compe-
tències de l’ATC mai va supe-
rar el marc legal autonòmic. 
Per fer-ho, també va ajudar-se 
de nombrosos informes, anàli-
sis econòmics i correus elec-

trònics que avalarien la fei-
na de l’ATC, que va duplicar 
personal i delegacions per 
assumir noves competències. 
De fet, va recordar que amb 
l’aplicació de l’article 155 de 
la Constitució només es van 
trobar dues o tres persones, de 
720, treballant en un petit pro-
grama que podia contravenir 
la legalitat. 
A més, sobre la seua participa-
ció en els preparatius del re-
ferèndum, Salvadó va dir que 
ell només va rebre dos correus 
electrònics d’Oriol Junqueras 
i de Marta Rovira instant a 
participar-hi, correu que van 
rebre també 40.000 militants 
i simpatitzants d’ERC. De fet, 
també va negar que ell i Elsa 
Artadi dissenyessen els prepa-
ratius posteriors a l’1-O en cas 
d’independència.
Salvadó es va negar a respon-
dre les preguntes de la fiscalia 
i de Vox, acusació popular, i 
només va respondre a la seva 
defensa, tot i que també va 
aclarir algunes coses que de-
manava la magistrada. D’altra 

banda, Salvadó es va negar a 
fer una prova cal·ligràfica, 
proposada per la magistrada 
instructora, per comparar la 
seua lletra amb la d’alguns ma-
nuscrits inclosos en el sumari, 
dels quals ell nega l’autoria. 
Durant l’interrogatori, d’unes 
tres hores de durada, tampoc 
es van escoltar trucades tele-
fòniques intervingudes per la 
Guàrdia Civil, i l’investigat va 
llegir nombrosos correus elec-
trònics per avalar la seua ver-
sió. Salvadó va ser acompan-
yat fins el Palau de Justícia per 
nombrosos càrrecs d’ERC 
com el vicepresident de la Ge-
neralitat, Pere Aragonès, els 
consellers Chakir el Homrani 
i Teresa Jordà, o Marta Vilalta 
i Josep Maria Jové. En sortir 
també va ser rebut per nom-
brosos alcaldes, companys i 
simpatitzants d’ERC a les Te-
rres de l’Ebre. 

ACN
BARCELONA

G.M.
CAMARLES

TRIBUNALS

Salvadó va rebre el suport de molts republicans ebrencs. // ERC.

Rai López, citat al jutjat pels fets del 17 d’octubre
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ELS PORTAVEUS de la Plataforma 
en Defensa de l’Ebre (PDE), Manolo 
Tomàs i Joan Antoni Panisello, con-
fien que el desbloqueig al govern es-
panyol i la possible entrada d’Unides 
Podem a l’executiu de Pedro Sánchez 
puga servir per aclarir qüestions com 
el nou cabal ecològic o la recuperació 

de sediments per al Delta. Amb tot, 
han advertit que, “governe qui gover-
ne”, sempre caldrà estar atents a 
l’amenaça de nous projectes de trans-
vasaments. “Almenys podem obrir un 
procés de diàleg i de fer-los veure que 
els transvasaments no s’han de fer”,  
va dir Panisello, que va afegir-hi que 

caldrà veure quin dels dos partits es 
queda la cartera del Ministeri de Medi 
Ambient. “Si ara està Podem al go-
vern, s’obrirà una porta per poder ne-
gociar, però tothom s’ha de mentalit-
zar que el tema no es tancarà mai, 
perquè mentre baixe aigua pel riu 
algú la voldrà”, va concloure.   

La PDE confia en Podem per dialogar amb l’Estat

Per un govern de progrés
EL RESULTAT de les elec-
cions al Congrés de Diputats 
ha estat, novament, una vic-
tòria clara dels socialistes, amb 
120 escons. Un resultat que ha 
de permetre formar un govern 
d’esquerres per tal d’afrontar 
el reptes que té la societat es-
panyola en el seu conjunt. Així 
doncs, s’obre un únic escenari 
possible per situar a Espanya 
com un referent en la protecció 
dels drets socials a Europa, tal 
i com els ciutadans han decidit 
a les urnes. Aquest, passa per 
un govern de coalició de PSOE 
i Unidas Podemos presidit 
per Pedro Sánchez. Els eixos 
principals als que s’ha arribat 
per formar govern  contempla 
un total de deu mesures pro-
gramàtiques.

1. CONSOLIDAR el creixe-
ment i la creació d’ocupació. 
Combatre la precarietat del 
mercat laboral i garantir treball 
digne, estable i de qualitat.

2. TREBALLAR per la rege-
neració i lluitar contra la co-
rrupció. Protegir els serveis 
públics, especialment l’educa-
ció, la sanitat pública i l’atenció 
a la dependència. Blindatge de 
les pensions de la gent gran: 
assegurar la sostenibilitat del 
sistema públic de pensions i la 
seva revalorització d’acord amb 
el cost de la vida. L’habitatge 

com a dret. Apostar per la cièn-
cia com a motor d’innovació 
econòmica. Recuperar talent 
emigrat.
 
3. LLUITA contra el canvi 
climàtic: la transició ecològica 
justa, la protecció de la nostra 
biodiversitat i la garantia d’un 
tracte digne als animals.

4. ENFORTIR les petites i mi-
tjanes empreses i als/les autò-
noms/es. Impulsar la reindus-
trialització i el sector primari. 
Facilitar des de l’Administració 
les bases per a la creació de ri-
quesa, benestar i ocupació, així 
com l’impuls digital.

5. APROVACIÓ de nous drets 
que aprofundeixin el reco-
neixement de la dignitat de 
les persones com el dret a una 
mort digna, a l’eutanàsia, la sal-
vaguarda de la diversitat i as-
segurar Espanya com a país de 
memòria i dignitat.

6. ASSEGURAR la cultura 

com a dret i combatre la pre-
carietat en el sector. Fomentar 
l’esport com a garantia de salut, 
integració i qualitat de vida.

7. POLÍTIQUES feministes: 
garantir la seguretat, la inde-
pendència i la llibertat de les 
dones mitjançant la lluita de-
cidida contra la violència mas-
clista, la igualtat retributiva, 
l’establiment de permisos de 
paternitat i maternitat iguals 
i intransferibles, la fi del tràfic 
d’éssers humans amb fins d’ex-
plotació sexual i l’elaboració 
d’una Llei d’igualtat laboral.

8. REVERTIR la despoblació: 
suport decidit a l’anomenada 
Espanya buidada.

9. GARANTIR la convivència 
a Catalunya: el Govern d’Es-
panya tindrà com a prioritat 
garantir la convivència a Cata-
lunya i la normalització de la 
vida política. També s’enfor-
tirà l’Estat de les autonomies 
per assegurar la prestació ade-

quada dels drets i serveis de la 
seva competència. Garantirem 
la igualtat entre tots els espan-
yols.

10. JUSTÍCIA fiscal i equili-
bri pressupostari. El control 
de la despesa pública és essen-
cial pel sosteniment d’un estat 
del benestar sòlid i durador. El 
Govern impulsarà polítiques 
socials i nous  drets, gràcies a 
una reforma fiscal justa i pro-
gressiva en la que se eliminen 
privilegis  fiscals. 

NO OBSTANT, per fer fac-
tible aquest acord per poder 
formar govern, requereix tam-
bé del suport o bé de l’absten-
ció d’altres forces polítiques, 
ja que la suma de PSOE i Uni-
das Podemos (155 diputats) és 
insuficient per arribar als 176 
diputats necessaris per la in-
vestidura. I aquí és on ERC pot 
jugar un paper important, si el 
que pretén és que els seu vots 
siguin útils per a Catalunya, ja 
que sense almenys l’abstenció 
d’ERC es corre el perill d’unes 
terceres eleccions, que l’únic 
que aconseguirien és que VOX 
pugui decantar la balança en fa-
vor d’un govern de dretes reac-
cionari que perjudicaria  molt 
els drets socials i polítics dels 
catalans, si més no.

S’IMPOSA, per tant, un temps 

de reflexió per aquells que 
creiem que els extrems tan sols 
porten a la confrontació i el 
que cal es xafar de peus a terra 
i apropar distàncies, amb la fi-
nalitat de fomentar el diàleg a 
Catalunya, buscant fórmules 
d’entesa i trobada, sempre dins 
de la Constitució i l’Estatut del 
que tots ens hem dotat. I vaig 
aquí perquè el resultat electo-
ral a Catalunya també s’ha d’in-
terpretar en la justa mesura. 

SI BÉ ÉS CERT que ERC ha 
guanyat amb 13 diputats, no és 
menys cert que el PSC, amb 12 
diputats, és la segona força po-
lítica. Els partits sobiranistes 
no han assolit el seu principal 
objectiu que era guanyar, ans al 
contrari, han quedat molt lluny 
de la xifra idíl·lica dels 
2.000.000 de vots que tant re-
clamen, s’han hagut que con-
formar amb 1.642.000 vots, el 
44% dels vots emesos, mentre 
que el vot no independentista 
ha obtingut 2.085.000 vots, el 
56% del vots. Aquestes xifres 
demostren que l’independen-
tisme es queda lluny del seu ob-
jectiu de consolidar-se i sofreix 
un retrocés. Per tant, a ERC 
han de ser pragmàtics i no blo-
quejar un govern d’esquerres a 
Espanya que solament perjudi-
caria el conjunt dels catalans, 
mai més ben dit.   

FRANCESC MIRÓ

PRIMER SECRETRARI 

DEL PSC D’AMPOSTA

La importància dels avis i àvies
PER A QUI ha estat quan 
érem massa petits per caminar 
sols. Per a qui ens feia volar en-
lairant-nos amb una abraçada. 
Per a qui per la nostra felicitat 
sacrificava tant. Regalant-nos 
el seu temps, els seus dies, el 
seu món. Per a qui ens aixe-
cava de les primeres caigudes, 
ensenyant-nos que a la vida 
l’important és caure nou vega-
des i aixecar-se’n deu. Per a qui 
ens feia entendre si coneixíem 
vertaderament alguna cosa. Al 

fons, no has entès mai una cosa 
fins que no li saps explicar a la 
teva àvia. Per a qui transforma-
va cada dia en un aniversari, 
fins i tot sense espelmes per a 
bufar. Per a qui ens ha ajudat 
a fer el llit, i ens ha fet el dinar 

o el sopar. Per a qui ens ha en-
senyat a vestir-nos, a caminar. 

PER A QUI ens ha explicat 
com comportar-nos. Però, so-
bretot, ens ha preparat per 
a viure. Per a qui et dona un 

amor incondicional sense mai 
pretendre res a canvi, sinó al-
guna cosa que sigui pel teu bé.

PER A QUI ha estat una mica 
pare o mare, una mica profes-
sor, i una mica millor amic o 
millor amiga. Perquè amb no-
saltres ha tingut la força d’es-
tar al nostre costat per veu-
re’ns créixer. Els avis són 
essencials, la seva presència és 
la base en la qual construïm la 
nostra vida. Veuen com ens 

fem grans. I potser en el fons 
saben que ens deixaran abans 
que els altres, per això tenen 
pressa per estimar-nos més 
que ningú. Per a qui encara 
està amb nosaltres i per a qui 
encara que ja no hi és, no ens 
deixarà mai. Només has de 
tancar els ulls, i estarà un altre 
cop amb tu. El sentiràs a les ve-
nes, als ossos, en una olor o a la 
teva respiració. Perquè no po-
dràs oblidar mai qui t’ha esti-
mat d’aquella manera.  

XAVI LLAMBRICH

ESCRIPTOR
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620.000 EUROS és la 
quantitat que la Generali-
tat destinarà durant els 
propers quatre anys a dos 
dels edificis més impor-
tants del Bisbat de Torto-
sa: la catedral i els Reials 
Col·legis. Això és a partir 

del conveni per mantenir 
l’arxiu històric del Baix 
Ebre al recinte renaixen-
tista, amb inversions pen-
dents pre part de Cultura. 
Però el gruix, mig milió 
d’euros, són per a les obres 
a la catedral de Tortosa.  
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EDITORIAL

Eix de l’Ebre: desdoblament i soterrament
EL FRONT COMÚ dels alcaldes de Xerta, Paüls i Al-
dover, per reclamar millores urgents a l’eix de l’Ebre 
(C-12), ha aconseguit arrencar un primer compromís 
de la Generalitat. Així, durant els primers mesos del 
2020 haurien de fer-se les obres pendents de millora 
del ferm entre Aldover i Xerta, un cop que ja es van 
fer els treballs entre Tortosa i Aldover. Es tracta d’una 
actuació amb un cost d’uns dos milions d’euros, que 
els ajuntaments han reclamat per mirar de reduir la 
sinistralitat en este tram, on els darrers mesos s’han 
produït diversos accidents amb víctimes mortals. En 
concret, vuit persones mortes, a més de 16 ferits greus.
De fet, serà tambe a principi d’any, el 15 de gener, quan 

es farà una nova reunió amb el delegat Xavier Pallarès, 
que posarà sobre la taula la possibilitat de desdoblar 
per trams l’eix de l’Ebre. A més, segons ha anunciat 
el mateix Pallarès, a la trobada estaran convidats tots 
els alcaldes i alcaldesses dels municipis que travessa la 
C-12, des d’Amposta fins a Flix.
De moment, ja sabem algunes mesures que es podrien 
implementar. Per exemple, s’arreglarà el ferm en els 
trams en què està més malmès, i es faran nous acces-
sos al poble de Jesús [amb una “macro-rotonda”] i a 
Benifallet, a més dels anomenats carrils 2+1, per faci-
litar els avançaments. D’esta manera es vol alleugerir 
la circulació, ara que el trànsit pesat ha augmentat 

sobretot entre Benifallet i Tortosa arran de la prohi-
bició de pas als camions per l’N-340 entre Peníscola 
i l’Hospitalet de l’Infant. De fet, no es tracta de crimi-
nalitzar els camioners, però des de la Generalitat es 
confia que a partir del gener, quan s’alliberarà el tram 
de l’AP-7 entre Alacant i Tarragona, part d’este trànsit 
pesat deixarà de passar per l’eix de l’Ebre.
La C-12 necessita solucions immediates, però també 
un projecte de desdoblament integral a llarg termini, 
sense oblidar el tema més espinós que suposa el pas de 
l’eix de l’Ebre per Tortosa. Cal que ens diguen clar si 
se soterrarà el traçat al seu pas per Ferreries, com la 
Generalitat i l’Ajuntament van anunciar el 2012.  

Dependre d’Espanya 
i la legislatura de Pedro Sánchez
ALS CATALANS no ens 
agrada dependre d’Espanya. 
Som milions els que desit-
gem poder-nos administrar. 
Per què ho han de fer des de 
Madrid, quan sabem que no 
ens entenen, no ens volen 
entendre, ens menystenen i 
només ens estimen pel que 
produïm? La seva realitat és 
clara; son més, tenen tota la 
força i depenem d’ells obli-
gadament per l’ús de la llei 
i la justícia polititzada. Però 
no hem de perdre l’espe-
rança; Catalunya tardarà més 
o menys i serà independent, 
sense cap mena de dubte. La 
història demostra que durant 
segles el món es transfor-
ma de forma imprevista. Els 
grans imperis cauen i n’he 
emergeixen d’altres. Espan-
ya, avui, està embolicada de 
grans contradiccions. Con-
flictes d’interessos fan can-
viar constantment el món. I 
sobretot com a conseqüència 
de les grans transformacions 
que han sorgit en el món de 
les comunicacions. Catalun-
ya serà independent! Quan? 
Jo no ho sé; però arribarà.

MENTRE DEPENEM de 
Madrid, sense agradar-nos 
gens, hem de dependre de 
subjectes com Rajoy o Pedro 
Sánchez. Ells son els polítics 
que representen Espanya i 
ens poden portar cap un lloc 
o un altre. Mai acceptaran la 
independència! Però men-
tre no aparegui el canvi que 
desitgem la majoria dels ca-
talans, hem de parlar de Ma-
drid, de la gent que hi mana i 
ens veiem obligats a assumir 
responsabilitats, agradin o no. 
Com ens han d’agradar si la 
corrupció se’ls menja a tots ni-
vells? I com ens hem de sentir 
a gust dins un Estat que mana, 
obliga, reprimeix i la justícia 
l’apliquen sempre sota l’objec-
tiu de “La Unidad de España”? 
Amb l’excusa d’Espanya ens 
menystenen i empresonen els 
nostres líders. Les oligarquies 

sempre han manat pel darrera 
del polítics i son els que real-
ment dirigeixen els destins de 
l’Estat gràcies als favors que 
uns es deuen als altres. 

ARA ERC i Junts es troben 
en el dilema de donar suport o 
no, directe amb el vot afirma-
tiu o indirecte amb l’absten-
ció, a Pedro Sánchez i el seu 
govern. A ningú ens agraden 
aquests! L’exemple el tenim 
amb els presidents del “Go-
bierno”; Aznar, el que parlava 
català en la intimitat, Zapate-
ro que aprovaria el que sorti-
ria del Parlament, Rajoy, el de 
“la lluvia de millones” i Pedro 
Sánchez que avui diu blanc 
i demà negre referent a Ca-
talunya. I si anem més lluny, 
Felipe González que assegut 
a les cadires de les portes gi-
ratòries i els suculents sous 

que en percep, s’ha tornat 
més de dreta que Calvo Sote-
lo i Adolfo Suárez. Com ens 
en podem fiar d’aquesta gent? 
Directament o indirecta ho te-
nen clar; ens tracten com una 
colònia i a obeir!

PERÒ MENTRE estem a 
Espanya, tenint empreso-
nats els líders i d’ells depèn 
en més o menys l’escanya-
ment els nostres pressupos-
tos, hem d’influir a Madrid. 
No tots ho veiem igual; ni a 
casa meva hi ha unanimitat 
en aquest tema. Aquesta és la 
meva opinió i crec que l’hem 
de posar a la pràctica, malgrat 
els tacticismes d’ERC i Junts. 
Posicions que tenen a veure 
amb les eleccions catalanes 
quan arribin. Cadascú, amb 
les posicions que adaptarà hi 
poden influir, com també les 
resolucions judicials d’Euro-
pa i ocupar els escons d’eu-
roparlamentaris, dels elegits 
pel poble. Es viuen moments 
crítics i tot està penjat d’un 
fil per haver judicialitzat un 
conflicte anul·lant els articles 
aprovats pel Parlament del 

nou Estatut i empresonant els 
líders.

I A MÉS, cal comptar que el 
govern del PSOE i Podemos 
no pot durar massa. Pot man-
tenir-se fins que els poders 
fàctics espanyols, que manen 
més que el mateix govern, ho 
permetin. El tàndem Sán-
chez-Iglesias, serà prudent 
però haurà d’aplicar lleis que 
no agradaran a la gran empre-
sa, els tribunals de justícia po-
lititzats, la Conferència Epis-
copal Espanyola, la premsa, 
pagada pels bancs, la policia 
propera a Vox i naturalment, 
la Corona que vol servar la 
seva cadira per sobre de qual-
sevol consideració; aguanta-
ran mentre el govern pugui 
passar per la maroma davant 
les oligarquies. Els grups cata-
lans han de possibilitar el go-
vern de Sánchez. I no tenen 
altre remei per poder dialo-
gar, encara que sigui de forma 
desigual, amb el govern d’es-
querres. Mentre siguem Es-
panya no ens podem equivo-
car! El moment actual és 
crucial!  

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA
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9.255 minuts perduts a la línia R-16 

10-N: crònica d’una mort anunciada

AQUESTA és la xifra que por-
to acumulada en retards a la 
línia R-16 de Rodalies durant 
els més de quatre anys que 
porto viatjant per tota la línia. 
Quatre anys en els que he anat 
anotant, dia rere dia, els retards 
que anava patint en cada un 
dels viatges que feia, d’anada 
i tornada, entre Tortosa i Pas-
seig de Gràcia, a Barcelona. I 
així, mes a mes… i continuo, i 
continuaré mentre viatgi. I fins 
arribar a aquests 9.255 minuts 
acumulats als quals he arribat 
aquest mes d’octubre passat. 
Un mes, d’altra banda, absolu-
tament nefast, amb una xifra de 
795 minuts perduts, com a con-
seqüència dels aiguats de final 
de mes. 

PERÒ FEM més números: 
9.255 minuts són 154,25 hores, 
que serien uns 6 dies i mig. Dies 
que mai més tornaran, dies per-
duts per sempre més. I el més 
greu, dies que no hauria d’ha-

ver perdut mai, i que, directa-
ment, me’ls han robat. És a dir, 
que de cada any hi ha 1,5 dies de 
més que me’ls he passat dalt de 
tren, quan no ho hauria d’haver 
fet. I per acabar d’arrodonir-ho 
tot, i veure’n la magnitud de la 
tragèdia, doncs potser convé 
posar-hi valor econòmic a tot 
l’assumpte. Aproximadament, 
per la meua feina vaig a 39,22€/
hora nets, que multiplicats 
per aquestes 154,25 hores que 
parlava abans, donen la gens 
menyspreable xifra de 6.049,69 
euros. Perquè el meu temps 
també té un valor, i encara més 
si me’l fan perdre.

PERÒ POTSER tantes xi-
fres aclaparen. Posem-les en 
context: per exemple, segons 
Google Maps, de Barcelona a 
Auckland, a Nova Zelanda, hi 
hauria 23h40m. Números ro-
dons, un dia. Per anar-hi. Un 
dia més a tornar, i encara podria 
haver fet una vacances de qua-

tre dies i mig tot visitant el país. 
Curiós. O si ens fixem en la ves-
sant econòmica, doncs aquests 
6.049,69 euross vindrien a ser 
uns tres mesos de sou. O podria 
haver fet dos màsters de 3.000 
euros que haurien complemen-
tat la meva formació acadèmi-
ca… Però en el fons, sabeu, res 
d’això és important.

ALLÒ REALMENT impor-
tant és que et poses en mans 
d’una companyia de transport 
ferroviari suposadament pro-
fessional, i amb els anys veus 
que de professional en té més 
aviat poc, i que funcionar amb 
retards (i amb horaris inflats 
de forma artificial) és la norma 
i no l’excepció. I que aquesta 
falta de professionalitat i d’in-
competència fan que et perdis 
(i aquí hi ha el fet més impor-
tant, importantíssim, cabdal) 
sis dies i mig de la vida de la 
teva família, de les teves filles i 
de la teva dona. Fa que et per-

dis moments, mirades, carícies, 
jocs, sopars, dutxes, abraçades, 
paraules, en definitiva, vida… 
que no hauràs pogut viure i 
conviure per culpa d’aquesta 
empresa suposadament profes-
sional. Assumeixo que el temps 
estricte de viatge ja entra dins 
del pacte. Ho assumeixo jo, i 
ho assumim a casa (sobretot 
ho fa una dona que val un im-
peri). Però el que no assumeixo 
ni consenteixo i no em cansa-
ré mai de denunciar és aquest 
temps extra, aquest temps ro-
bat i en el que m’hi va molta 
vida.

I M’INDIGNO encara més 
quan tothom s’omple la boca 
amb les conseqüències socials i 
econòmiques del bloqueig, du-
rant simplement unes hores, de 
l’autopista AP-7. A les Terres de 
l’Ebre portem patint, durant 
anys, dècades fins i tot, un blo-
queig sistemàtic en matèria de 
transport ferroviari de passat-

gers. Però sembla que aquest 
bloqueig crònic sigui ja quel-
com d’estructural, i per tant, es 
converteix en assumit i integrat 
socialment. Quan no ho és, en 
absolut. Que a l’Ebre portem 
anys patint aquesta deixadesa 
crònica no vol dir que sigui ni 
més ni menys important que un 
tall puntual a l’AP-7. Ambdós 
són igual d’importants, i amb-
dós tenen conseqüències i un 
impacte econòmic i social. Però 
dissortadament sembla que hi 
ha bloqueigos de primera i de 
segona categoria, i és evident 
que no té tan rèdit ni mediàtic 
ni polític reclamar que es millo-
rin i normalitzin les comunica-
cions ferroviàries de l’Ebre 
amb la resta del país. A les Te-
rres de l’Ebre també estem blo-
quejats, i a ben pocs sembla que 
els importi el més mínim. I ja 
està bé. Que ningú més es deixi 
sis dies i mig de la seva vida dalt 
d’un tren, quan no ho hauria 
d’haver patit. 

ELS RESULTATS de les elec-
cions mantenen el bloqueig, 
afavoreixen l’ascens ultra i 
cap bloc suma una majoria, 
on l’independentisme torna a 
ser decisiu.  El PSOE reedita 
una victòria agredolça en una 
repetició electoral on el presi-
dent en funcions ha estat el seu 
màxim responsable. Empès per 
les enquestes, Pedro Sánchez 
no ha aconseguit capitalitzar el 
10-N, es queda amb 120 escons, 
i perd opcions de pacte amb la 
desfeta de Ciutadans. Tot i la 
retòrica al voltant d’un govern 
progressista, Sánchez busca 
governar en minoria. Per a fer-
ho, ara ho té més complicat, des 
d’UP Pablo Iglesias li reclama 
un govern de coalició –el qual 
hauria de tenir el suport dels 
independentistes– i, des de la 
dreta, Sánchez no en tindria 
prou amb l’abstenció del PP. 

EL LÍDER del PP, Pablo Casa-
do, amb 88 escons es queda a 
mitja remuntada, es veu ame-
naçat per Vox i no tanca ningu-
na porta a l’espera del que faci 
Sánchez, tot i matisant, que els 
seus programes són incompati-
bles. En aquest sentit, veurem 
si Casado és capaç d’aguantar 
les pressions de l’establishment 
per a que faciliti un govern o, 

fins i tot, en formi part. La línia 
dura envers la Catalunya sobi-
ranista pot ser l’excusa perfecta 
per als dos grans partits del rè-
gim del 78.       

LA IRRESPONSABILITAT 
del 10-N ha facilitat que Vox es 
situï com a tercera força amb 
52 escons i 3,6 milions de vots, 
convertint-se en un dels par-
tits d’extrema dreta més forts 
d’Europa. Un preocupant as-
cens en el conjunt de l’Estat i, 
particularment, a Múrcia, País 
Valencià i les Illes Balears, su-
perant en moltes províncies al 
PP. L’ou de la serp ha fet eclosió 
com a conseqüència de la no 
resolució política de la qüestió 
catalana, de la gestió neolibe-
ral de la crisi, de la deriva de 
l’esquerra –molts cops massa 
lluny dels barris obrers– i del 
seu blanqueig per part de PP 
i Ciutadans a comunitats com 
Madrid o Andalusia.  El “a por 
ellos” significa posar en el punt 
de mira a independentistes, im-

migrants, feministes, col·lectius 
LGTBI, a l’esquerra, periodis-
tes i a tothom que no pensi com 
ells. Davant de la intolerància 
del neofeixisme és l’hora del 
“No passaran”.  

L’HECATOMBE de Ciuta-
dans deixa a Albert Rivera fora 
de la política després que el lí-
der dels taronja hagi dimitit per 
la pèrdua de 47 escons i 2,5 mi-
lions de vots, quedant-se amb 
tan sols 10 escons i per darrere 
d’ERC. L’ex líder dels taronja 
podia haver governat amb el 
PSOE des d’una posició privile-
giada, amb un pacte que era el 
preferit pels poders econòmics 
per a configurar un executiu 
estable. El veto a Sánchez, la 
ceguera per voler liderar el 
bloc de dretes i l’acostament a 
Vox van desencadenar una for-
ta crisi interna del partit. Una 
estratègia fallida que ha aca-
bat amb la marxa de Rivera i la 
irrellevància en el Congrés.     

LES FORCES d’UP s’han 
vist minvades pel No acord 
amb Sánchez i per la compe-
tència amb la candidatura de 
Més País liderada per Iñigo 
Errejón. La hipòtesi de l’efec-
te Errejón ha estat errònia i 
l’ex de Podemos ha fracassat 
en la seva estratègia de mo-
bilització electoral. Les dos 
candidatures a l’esquerra del 
PSOE han sumat 34.500 vots 
més que Vox però, entre les 
dos, han obtingut 14 diputats 
menys que l’extrema dreta 
com a conseqüència de la seva 
divisió i del sistema d’Hondt. 
Els d’Iglesias poden estar da-
vant la seva última oportunitat 
d’entrar a formar part de l’exe-
cutiu, que és, també, la tabla 
de salvació d’un Iglesias qües-
tionat. És a Catalunya on En 
Comú Podem resisteix millor 
i manté els resultats del 28-A, 
no obstant, no han fet forat en 
l’electorat d’un PSC que baixa 
en vots i percentatge però que 
es manté en 12 escons.

ERC ha tornat a guanyar les 
eleccions a Catalunya, tot i que 
els republicans han perdut dos 
escons per l’entrada de la CUP 
i l’erosió que han patit pel seu 
pragmatisme envers l’aposta 

pel diàleg. En aquest sentit, la 
dialèctica legitimista i desobe-
dient de JxCAT ha ajudat als 
post-convergents a guanyar 
un escó, continuant amb el 
discurs de l’independentisme 
màgic que s’ha demostrat fals 
i, alhora, contraposat als fets i 
la realitat. Així mateix, l’esque-
rra independentista de la CUP 
arriba al Congrés per a fer l’Es-
tat “ingovernable”. La mateixa 
proposta que amb anterioritat 
va proposar el Front Republicà 
i que, aquest cop, no ha rebut 
el boicot de part dels cupaires. 
Els anticapitalistes han centrat 
la campanya en l’eix nacional 
i caldrà que, també,  priorit-
zessin l’eix social en les qües-
tions que el nou Congrés haurà 
d’afrontar.    
 
LES ÚNIQUES opcions que 
sumen majoria són la reedició 
del bloc de la moció de censura 
o la gran coalició del PSOE i PP. 
La inestabilitat continua en el 
tauler polític espanyol post 
sentència del Procés, on la 
suma dels independentistes i 
els Comuns –tots favorables a 
la llibertat dels presos polítics i 
a exercir l’autodeterminació– 
sumen una majoria amplia a 
Catalunya que el futur govern 
d’Espanya no pot eludir. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL

DANIEL GIL
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Al Consell Comarcal del Baix Ebre, 
a cada bugada perdem un llençol
EL 27 DE DESEMBRRE del 
2017, a través una moció de 
censura, els Republicans van 
trencar de manera unilateral el 
pacte que vam establir per un 
govern progressista i d’esque-
rres al Consell Comarcal. Fins 
aquell moment crec que els i 
les socialistes vam governar 
l’ens amb eficàcia, transparèn-
cia i diàleg, i vam ser capaços 
d’aprovar el pressupost de la 
corporació per al 2018 i tancar 
el pressupost de 2017 amb molt 
bons resultats pressupostaris. 
El govern va continuar sota la 
presidència de la senyora San-
dra Zaragoza i, a partir d’aquell 
moment, com se sol dir, a cada 
bugada vam perdre un llençol, 
tot per una política més cen-
trada en interessos partidistes 
que en el bé de la comarca. A 
més, lluny de cercar consensos  
i diàleg, el nou govern d’ERC i 
el PDeCAT ens va arraconar al 
ple, no ens va permetre fer ro-
des de premsa a la seu del Con-
sell, i es va deixar de convidar 
als portaveus al Consell d’Alcal-
des, entre altres.

ARA, DESPRÉS de les elec-
cions del maig de 2019, el sen-

yor Javier Faura presideix un 
nou govern, suposadament 
progressista, al Consell Co-
marcal, format pels Republi-
cans i Movem al que no vam 
entrar perquè ells van posar 
les seves línies roges indepen-
dentistes al PSC i no ens van 
voler al seu costat. Tot i això, 
nosaltres, al ple de constitució, 
ja vam manifestar que ens tin-
drien al seu costat a l’hora de 
trobar el consens i donar su-
port a tot allò que sigui positiu 
per a l’ens i la comarca.

I AIXÍ ho estem fent. Hem fet 
propostes en forma i termini 
per al pressupost de l’ens del 
2020, però aquestes no s’han 
inclòs i no se’ns ha donat res-
posta de per què no s’han ac-
ceptat abans del dictamen a la 
comissió d’Hisenda. Un pres-
supost que els Republicans 
han subjugat a la Diputació de 

Tarragona amb accions com 
l’enretirada de subvencions 
per arranjament de camins als 
pobles, perdent la possibilitat 
d’aglutinar esforços entre els 
municipis davant d’un consen-
timent de recentralització cap 
a Tarragona. Un pressupost 
que fa que el Consell Comarcal 
perdi el seu paper supramuni-
cipal de servei als pobles del 
Baix Ebre. Així és com volen 
aprovar el pressupost?

UN PRESSUPOST que ha 
suprimit les subvencions a 
entitats per organitzar esde-
veniments com Ebre Terra de 
Vent, Deltebre Dansa o Art&-
Tour. Un pressupost que no 
contempla cap acció per acti-
var el conveni amb els treba-
lladors, pendent de tancar des 
de que vaig deixar la presidèn-
cia. Així és com volen aprovar 
el pressupost?

ES TRACTA d’un pressu-
post que es porta a aprovació 
havent-se dictaminat sense 
lliurar-nos cap documentació 
i sense presentar informes co-
rresponents, sent gairebé un 
acte de fe. Una situació que 
s’està donant darrerament als 
plens, on es porten a aprovar 
assumptes sense els corres-
ponents dictàmens o dels que 
se’ns informa a última hora 
abans del ple. Però la nostra 
responsabilitat, quan es tracta 
d’aprovar un PECT (Projecte 
d’Especialització i Competiti-
vitat Territorial) o de renovar 
el conveni amb el Bisbat de 
Tortosa per salvar l’Arxiu His-
tòric Comarcal del Baix Ebre, 
ens fa votar a favor. 

SUPOSO que s’està complint 
allò que el senyor Faura em va 
dir en la negociació del pacte 
de progrés a l’Ajuntament de 
Tortosa: “És que al Consell 
Comarcal no em feu cap falta”. 
Evidentment, amb aquesta vi-
sió a curt termini, difícilment 
es pot arribar a consensos i tot 
queda a expenses d’estratè-
gies de partit per sobre del bé 
comú.

AQUESTA és la transparèn-
cia del nou govern comarcal? 
Aquest és el respecte que tenen 
per l’ens? Està clar que tot con-
tinua igual, ja sigui amb els Re-
publicans i el PDeCAT o amb 
Movem; està clar que el canvi 
a les institucions sempre ve de 
la mà dels socialistes i així es va 
demostrar quan vam governar 
amb una seriositat i un respec-
te de cara a la institució que ara 
no hi ha. 

EN EL SEU MOMENT no ens 
van voler al govern per les lí-
nies roges independentistes 
que van posar els Republicans, 
però nosaltres no esmerçarem 
esforços per trobar consensos i 
donar suport a allò que sigui 
positiu per a la comarca, a 
l’igual que estem fent en altres 
administracions com l’Ajunta-
ment de Tortosa on, per res-
ponsabilitat i en ares de la go-
vernabilitat, donem suport a 
aquells temes que entenem que 
són un projecte de ciutat i en 
benefici dels ciutadans i ciuta-
danes de Tortosa o del Baix 
Ebre. Per tant, fem les coses bé, 
treballem junts per la comarca i 
no perdem més llençols. 

ENRIC ROIG

PORTAVEU DEL 

PSC AL CONSELL COMARCAL 

DEL BAIX EBRE

 OPINIÓ 

Passa un tren
EL CENTRE d’Estudis de la 
Ribera d’Ebre va lliurar fa pocs 
dies el Premi d’Assaig Artur 
Bladé i Desumvila que ator-
ga cada dos anys. El número 
d’obres presentades, un total de 
sis, és una mostra de la vitalitat 
de la recerca científica a la Ri-
bera d’Ebre. Un fet del qual cal 
felicitar-se, ja que en la societat 
del coneixement un territori 
que no dediqui esforços a la re-
cerca no estarà en condicions 
de competir.
 
EN AQUESTA edició, el CERE 
ha fet un esforç econòmic per 
augmentar la dotació del pre-
mi fins els 2.500 euros. Això ha 
estat possible gràcies al suport 
de les institucions públiques 
comarcals i a la generositat dels 
gairebé 400 socis que susten-
ten l’entitat amb el seu impres-
cindible mecenatge. A més, el 
guardó inclou la publicació de 
l’obra guanyadora. I, en efecte, 

la mateixa nit del lliurament es 
va presentar el llibre “El dipò-
sit de locomotores de vapor de 
Móra la Nova. Una història tèc-
nica, social i humana”. L’obra és 
el resultat d’un treball de recer-
ca dut a terme durant l’any 2018 
pel Dr. Joan Alberich, professor 
del Departament de Geografia 
de la Universitat Rovira i Virgili 
i especialitzat en matèria ferro-
viària. La recerca ja havia rebut 
l’impuls del Museu del Ferroca-
rril a Móra la Nova i el suport 
del CERE i de l’Institut Ramon 
Muntaner. La publicació també 
ha comptat amb la col·labora-
ció del Museu de la Ciència i la 

Tècnica de Catalunya, un dels 
tres museus nacionals del país i 
del qual en forma part el Museu 
de Móra la Nova.

COM EL SEU subtítol indica, 
l’autor va més enllà de la ves-
sant històrica i tècnica i no es li-
mita a fer un inventari temporal 
del material rodant que va estar 
assignat al dipòsit de locomoto-
res de Móra la Nova. La dimen-
sió humana i social de l’obra és 
igual d’important i ens dóna 
moltes pistes per descobrir 
com l’evolució tecnològica té 
un efecte directe i immediat en 
l’ordenació territorial. L’estació 

de Móra la Nova va ser, des de la 
seva creació fins al seu declivi, 
un dels tractors econòmics, no 
només de la localitat, sinó de la 
comarca i més enllà. Els canvis 
demogràfics de la vila són un 
clar indicador de com afecten a 
una societat l’arribada de nou-
vinguts en un curt període de 
temps, els canvis poblacionals 
lligats a les necessitats del ser-
vei al llarg dels anys, i la inexo-
rable decadència quan tot arri-
ba a un final.

LA COMARCA de la Ribera 
d’Ebre ha estat sempre marca-
da per aquests cicles lligats a 
fenòmens econòmics que supe-
ren la seva territorialitat. El co-
merç fluvial, gran font de rique-
sa des de temps immemorials 
fins al segle XIX, el ferrocarril 
i la indústria química arribades 
a les darreries del mateix segle, 
o l’energia hidràulica i nuclear 
instal·lada al segle XX. El segle 

XXI ens ha portat l’esgotament 
de la indústria química i, en 
breu, ens arribarà el tancament 
de la indústria nuclear. Deixant 
de banda altres consideracions 
que no són menors, els efectes 
socioeconòmics que aquests 
tancaments tindran seran de-
vastadors si no som capaços de 
gestionar-los correctament.

ARA TOCA impulsar, entre al-
tres sectors, la transició cap a 
fonts d’energia neta per poder 
aprofitar una part de les ins-
tal·lacions de producció, les 
xarxes de distribució i la forma-
ció tècnica amb que compta la 
població laboral que hi està vin-
culada. És un procés que ja ha 
començat, però ho ha fet de ma-
nera desordenada. Cal repensar 
com volem que tingui lloc 
aquest canvi per a que la comar-
ca en tregui el màxim benefici. 
Com l’aigua del riu, el mateix 
tren només passa una vegada. 

JOSEP F. MORAGREGA
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LA COMISSIÓ per la Retirada dels Sím-
bols Franquistes de Tortosa ha registrat 
una moció a l’Ajuntament de Tortosa, en 
què es demana de nou la descataloga-
ció del monuent inaugurat pel mateix 
general Franco el juny del 1966. El Pla 
d’Ordenació Urbana Municipal (POUM) 
de Tortosa va incloure el monument en 

el Catàleg d’edificis i conjunts urbans i 
rurals de caràcter històric, artístic i am-
biental de la ciutat i el municipi de Torto-
sa, com a Bé Integrant del Patrimoni Cul-
tural Català (BIPCC). A ple de novembre, 
la majoria de grups, a pregunta de la co-
missió, es van mostrar partidaris de fa-
cilitar els tràmits per la retirada.  G.M.

Moció popular per la retirada

El monument franquista de la 
Batalla de l’Ebre podria tenir 
els dies comptats. La conse-
llera de Justícia, Ester Cape-
lla, ha confirmat que abans de 
final d’any hauria d’aprovar-se 
la nova llei de Memòria De-
mocràtica de Catalunya, amb 
la que el govern vol impul-
sar la retirada del monument 
feixista de Tortosa. Capella ha 
explicat que el Departament 
de Justícia ha entrat en la fase 
final de la redacció de la llei i 
ha garantit que, un cop aprova-
da, la Generalitat posarà “tots 
els mitjans” perquè la retirada 
del monument es faci efecti-
va. “El govern de Catalunya hi 
posarà tots els mitjans perquè 
es faci efectiu, i aleshores ja no 
serà qüestió de qui ho fa o ho 
deixa de fer, sinó que es farà”, 
va sentenciar Capella el 23 de 
novembre, durant una entre-
vista exclusiva a Canal 21 Ebre.
Segons Capella, reparar en 
termes de memòria democrà-
tica “no vol dir resignificar un 
espai o un indret”. Amb estes 
paraules, la consellera descar-

tava una possible reinterpre-
tació del monument: “Perquè 
òbviament hi ha indrets, espais 
i simbologia que representen 
uns valors que no els pot com-
partir una societat democràti-
ca; això vol dir que, allò que no 
s’adequa als principis amb els 
que nosaltres ens hem de sen-
tir reconeguts, no hi pot estar 
en els espais públics de les nos-
tres viles i ciutats”. De fet, la 
consellera lamenta que al llarg 
dels anys s’hagin “normalitzat” 
espais i monuments que repre-
sentaven i exaltaven la rebel·lió 
militar i la dictadura.

Règim sancionador
De fet, Tortosa podrà ser 
sancionada per la Generali-
tat, a través de la nova llei de 
Memòria Democràtica, si no 
col·labora amb la retirada del 
monument franquista. Així 
va advertir-ho l’impulsor del 
Banc d’ADN de Desapareguts 
de la Guerra Civil, el riberenc 
Roger Heredia Jornet, qui va 
avançar que la nova llei in-
clourà un règim sancionador, 
amb multes de “centenars de 
milers d’euros”, per forçar els 
municipis a retirar simbologia 
i vestigis de la dictadura.  He-

redia Jornet, com a membre 
del consell de participació del 
Memorial Democràtic, ha po-
gut veure el redactat de l’avan-
tprojecte la nova llei, de la qual 
estan fent el seguiment. Així, 
tot i que considera que enca-
ra caldria polir algunes coses, 
creu que és “una llei valenta”. 
“L’Ebre queda pervertit per un 
monument que, no em canso 
de denunciar-ho, compta amb 
la connivència institucional”, 
va dir, tot recordant que fa po-
ques setmanes va rebutjar-se 

una moció sobre la retirada 
de simbologia feixita amb els 
vots de Junts per Tortosa. “I 
no em serveix l’excusa que 
això depèn de la Generalitat. 
No, el franquisme no es debat, 
s’elimina. I jo li dic a la senyora 
Roigé [en referència a l’alcal-
dessa de Tortosa] que si no té 
valor de treure’l, que ens ho di-
gui a nosaltres, als familiars i a 
les entitats, que el treurem amb 
les nostres mans”, va assegu-
rar el riberenc. “És qüestió de 
mans i de voluntat política, de 

força”, va insistir-hi. “El fran-
quisme no se’l debat, s’elimina, 
i per tant aquest monument 
ha de sortir, no hem d’esperar 
que se sancioni l’Ajuntament 
de Tortosa amb centenars de 
milers d’euros per no treure’l, 
sinó que s’ha de treure imme-
diatament”, va reblar Heredia 
Jornet. 

MEMÒRIA DEMOCRÀTICA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

El govern garanteix ‘tots els mitjans’ 
per retirar el monument franquista

Una imatge recent del monument franquista de Tortosa. // G.M.

Gustau Moreno
TORTOSA
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Què passa amb les obres de la plaça? 
 Roigé confirma que els treballs de davant 

de la catedral estan aturats de forma temporal
 El projecte havia d’estar enllestit al juny, però 

l’obra s’ha complicat pels micropilotatges

L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, va confirmar el 
19 de novembre que les obres 
de la plaça de la catedral esta-
ven temporalment aturades. 
En resposta a una pregunta 
de Canal 21 Ebre, Roigé va 
explicar que s’havien detec-
tat problemes pel tipus de 
sòl que s’ha trobat al carrer 
Croera, així com per les exca-
vacions arqueològiques que 
han aparegut a la zona. “S’es-
tan redactant i es portaran a 
terme preus contradictoris 
pel que fa al sòl afectat, a les 
excavacions i als micropilo-
tatges, que són més dels pre-
vistos inicialment, i encara en 
queden per a fer, pel tipus de 
sòl”, va relatar. Segons l’alcal-

dessa, tot això ha anat lligat a 
una baixa mèdica del direc-
tor de l’obra. “A partir d’aquí, 
l’empresa continuarà les 
obres, si ho creu convenient, 
un cop s’hagi analitzat tota la 
situació que ens hem trobat 
fins ara“, va assegurar Roigé. 
“Sempre he dit que és una 
obra molt complexa i amb 
moltes dificultats pel tipus de 
sòl que hem trobat. I és una 
obra que ha generat moltes 
complicacions, i ha hagut de 
fer-se una reestructuració del 
projecte per poder fer visi-
ble les restes arqueològiques 
amb el que ha d’anar-hi a so-
bre”, va apuntar l’alcaldessa. 
“això no vol dir en cap cas 
que l’obra estigui abandona-
da, com ha dit algun regidor 
de l’oposició”. 
La plaça havia d’estar acaba-
da al juny, però des dels pri-

mers dies de novembre que 
els operaris gairebé han desa-
paregut. El dia 8, un camió va 
emportar-se dos de les tres 
màquines que havien quedat 
al recinte, on la major part de 
les restes arqueològiques han 
sigut cobertes amb sistemes 
de protecció. Movem Tortosa, 
que havia preguntat al ple per 
la possible aturada de les 
obres, espera que es puguen 
reprendre en les properes 
setmanes.  “L’alcaldessa diu 
que no hi ha cap problema; de 
moment confiarem en la seua 
paraula i esperem que en les 
pròximes setmanes es re-
prenguen les obres, com ha 
de ser”, va assenyalar un dels 
regidors de Movem, Jaume 
Bel. De fet, va ser Bel qui va 
alertar de possibles discre-
pàncies econòmiques amb 
l’empresa constructora. 

Gustau Moreno
TORTOSA

La situació de les obres de la plaça de la catedral. // G.M.

URBANSIME

Una campanya ciutadana per 
intentar salvar els antics ma-
gatzems de l’estació de Tor-
tosa ja ha recollit més de 450 
signatures a través del portal 
Change.org. La seua impulso-
ra, Sheila Martín Roca, ha re-
cordat que arreu de Catalunya 
s’està apostant per recuperar 
el patrimoni industrial, mentre 
que a Tortosa es volen enderro-
car les antigues naus de Renfe 

per fer-hi un aparcament pro-
visional, tot i que ben a prop 
hi ha un pàrquing soterrat mig 
buit, en referència a l’aparca-
ment de la plaça del Carrilet. 
L’activista ha afirmat que va 
ser un error que el pla d’urba-
nisme de Tortosa no protegís 
els antics magatzems amb la 
resta dels elements de l’estació, 
que sí que està catalogada com 
a Bé Cultural d’Interès Local 
(BCIL). En este sentit, ha asse-
gurat que la cimentació i tota 
l’estructura, a excepció de la 
coberta -que caldria substituir 

perquè va ser construïda amb 
fibrociment- estan en perfecte 
estat, i que les naus fins i tot te-
nen pedra de la Cinta.
D’altra banda, el grup de Mo-
vem Tortosa també rebutja el 
possible enderroc. Així, pre-
sentarà una moció per intentar 
salvar els antics magatzems de 
l’estació i també una al·legació 
al projecte d’enderroc que va 
aprovar el govern municipal en 
solitari. Segons el regidor Jau-
me Bel, seria viable fer un 
aparcament provisional sense 
haver de destruir patrimoni. 

Polèmica per l’enderroc de les naus de l’estació
Gustau Moreno
TORTOSA

Una imatge dels antics magatzems de l’estació. // G.M. 
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Amposta pujarà el pressupost 1,5 milions

El govern d’Esquerra d’Am-
posta preveu que el pressu-
post municipal per al 2020 
serà un milió i mig d’euros 
més alt que l’actual, que és de 
21,4 milions. “Això serà pos-
sible gràcies al trencament 
de la regla de la despesa, que 
ens permet augmentar-la en 
base als ingressos que po-
dem justificar. El que ens fal-
ta acabar de quadrar és això, 

com repartim tota aquesta 
despesa”, ha afirmat l’alcalde, 
Adam Tomàs, tot justificant 
també l’increment d’impos-
tos municipals com l’IAE i la 
plusvàlua, o la recuperació de 
la taxa de clavegueram, que 
ha estat rebutjada per l’opo-
sició. “L’Estat ens ha obligat a 
regularitzar totes les pujades 
del capítol de personal”, va 
remarcar Tomàs durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre. 
“El capítol de personal ha pu-
jat al voltant d’un 6% en qua-
tre anys, i una de les partides 

que es nota que ha crescut és 
la del personal. Fins ara no 
ho enteníem, perquè estàvem 
amortitzant places de fun-
cionaris i hem creat llocs de 
treball amb plans d’ocupació, 
però era per això”, va detallar 
l’alcalde d’Amposta.
Entre les prioritats per al 
2020, Tomàs va anunciar que 
es continuarà potenciat el 
parc públic d’habitatges, 
amb la signatura d’un conve-
ni amb la Fundació Hàbitat 3. 
“L’hem instat a adquirir ac-
tius bancaris per posar-los a 

disposició de l’Ajuntamen”, 
va explicar. A banda, també 
seguiran treballant en la mi-
llora del finançament de la 
nova residència per a la gent 
gran. “Això és un regal que 
ens va deixar CiU: un edifici 
de 14 milions d’euros amb un 
crèdit que ens encotillava 
molt i que ens genera un dè-
ficit molt gran; però crec que 
el 2020 serà l’any de la solu-
ció financera per a la resi-
dència de la gent gran”, va 
concloure Tomàs abans de 
detallar que Economia i Fi-

nances els ha aprovat un pla 
per eixugar el dèficit del pro-
jecte. Finalment, Tomàs va 
assenyalar que es començarà 
a renovar la xarxa de clave-
gueram públic, i que també 
es potenciarà l’asfaltat de ca-
rrers i camins, a més d’aca-
bar-se les altres obres que 
l’Ajuntament d’Amposta té 
actualment en marxa. 

L’Ajuntament de Deltebre ha 
aprovat ja el nou pressupost 
per al 2019, que s’eleva als 
16,6 milions d’euros, uns 
60.000 euros més que l’exer-
cici anterior. Segons el go-
vern d’Enlairem Deltebre, el 
pressupost té com a pilars 
d’actuació fonamentals la 
imatge de poble, la projecció 
econòmica i social del muni-
cipi, així com la cohesió so-
cial. A més, el govern de 
Lluís Soler també ha desta-
cat que l’endeutament de 
l’Ajuntament de Deltebre se-
gueix en mínims històrics, 
mentre que Foment Cultu-
ral, Participació Ciutadana, 
Dones, Joventut, Gent Gran, 
Esport i Benestar són algu-
nes de les partides que veu-

ran incrementades la seua 
dotació per al proper exerci-
ci econòmic. Entre les inver-
sions destaquen la piscina 
exterior Agustí Castellà i la 
millora del Centre Esportiu 
del Delta (350.000 euros); 
l’entorn del centre de Jesús i 
Maria (355.000 euros); el 
centre social del Barracot 
(310.000 euros); l’ampliació 
del cementiri (60.000 eu-
ros), o la finalització del Parc 
Fluvial del Delta (85.000 eu-
ros) i de l’Espai d’Exposi-
cions (25.000 euros).  C.B.

Deltebre aprova un 
pressupost de 16,6 
milions per ‘reforçar 
la cohesió social’

Una imatge del ple de Deltebre. // CEDIDA.

G.M.
AMPOSTA

 Adam Tomàs defensa el trencament de la regla 
de la despesa i l’augment d’impostos municipals

 L’alcalde anuncia un conveni amb la Fundació 
Hàbitat 3 per potenciar el parc públic de pisos

Mira el
vídeo
en este
enllaç

 MUNICIPIS 

Mira el
vídeo
en este
enllaç



cop d’ull16 // Desembre 2019  



La il·lusió del Nadal
il·lumina totes les
Terres de l’Ebre
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El mercat de Tortosa, obert per festes
 Els paradistes repartiran fins a 2.500 euros en vals de 

compra entre els seus clients, durant els dies de Nadal
 Hi haurà horaris especials el 23, 24, 30 i 31 de 

desembre per facilitar les compres nadalenques

El Mercat Municipal de Tortosa 
ha programat uns horaris espe-
cials amb motiu de les festes de 
Nadal, per facilitar la compra 
als seus clients en unes dates 
tan especials. A més a més, els 
paradistes repartiran fins a 
2.500 euros en vals de compra. 
De fet, possiblement és durant 
els dies previs a la celebració 
del Nadal, Cap d’Any i Reis, que 
el mercat de Tortosa viu els dies 
de més activitat de tot l’any. 
En esta ocasió, les parades del 
mercat central  estaran obertes 
el dilluns 23 de desembre de 7 
del matí a 14.30 del migdia, i des 
de les 17.30 de la tarda fins a les 
20.30 del vespre. De la mateixa 
manera, el 24 de desembre, 
la nit de la vespra de Nadal, el 
mercat de Tortosa obrirà les 

portes des de les 7 del matí fins 
a les 18.00 de la tarda.
D’altra banda, també hi haurà 
un horari especial el dilluns 30 
de desembre, des de les 7.00 del 
matí a les 14.30 hores del mig-
dia, i des de les 17.30 hores de 
la tarda fins a les 20.30 del ves-
pre. Igualment, amb motiu de la 
celebració de Cap d’Any, el di-
marts 31 de desembre el mercat 
de Tortosa també atendrà els 
seus clients des de les 7 del matí 
fins a les 16.00 de la tarda.

Sorolla Bacallaners
Una de les parades més popu-
lars del mercat és la de Sorolla  
Bacallaners, més que cen-
tenària. Jordi Sorolla és al cap-
davant de l’empresa, i forma 
part de la tercera generació 
que ha anat servint als seus 
clients les millors peces d’aba-
dejo, procedents d’Islàndia i de 
les illes Fèroe. Amb el pas dels 

anys, s’ha adaptat als nous 
temps: antigament, els clients 
compraven les peces senceres. 
Però Sorolla explica que ara les 
necessitats dels clients són 
unes altres, i que han hagut 
d’adaptar-se a les seus deman-
des amb peces de bacallà talla-
des i sense espines, amb peces 
dessalades i, per últim, amb 
plats cuinats. Des del 1996, al 
llarg de tot l’any, ofereixen els 
seus plats cuinats, un servei 
que ha anat fent-se cada cop 
més important. Per Nadal, 
també seran molts els clients 
que compartiran taula i àpats 
de Sorolla amb la família, d’en-
tre els quals destaquen els ca-
nelons de bacallà -un dels seus 
plats estrella, ja que no sol tro-
bar-se arreu de forma habi-
tual-, els canelons de carn, els 
canelons de peix i marisc, i al-
tres especialitats culinàries 
d’esta empresa centenària. 

Redacció
TORTOSA

COMPRES

Una imatge del mercat tortosí, el Nadal del 2018. // G.M.
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La Fira de Nadal de Tortosa, 
que se celebrarà del 6 al 8 de 
desembre, s’amplia enguany 
amb més espais, més parades 
i també amb un segon cap de 
setmana d’activitats. El regi-
dor de Comerç i Fires, Sisco 
Pepió, va explicar que, més 
enllà del carrer de la Rosa, la 
plaça de la Cinta i la plaça de 
l’Absis de la Catedral, la Fira 
de Nadal també s’estendrà a 
les places dels Dolors i d’Agus-
tí Querol. De la mateixa mane-
ra, també s’amplia el nombre 
de parades en un 35%, fins 
arribar a una cinquantena. “La 
Fira de Nadal de Tortosa és 
una molt bona oportunitat per 
comprar articles de regal per 
a les dates nadalenques que 
tindrem a pocs dies, o per tro-
bar els elements de decoració 
que ens calen per completar la 
nostra ornamentació domès-

tica”, va recordar Pepió. En 
aquest sentit, va voler agrair 
la implicació de l’Associació 
de Comerç del Nucli Antic, 
l’Associació de Veïns del Cen-
tre-Nucli Històric i de la Fede-
ració Comercials i de Serveis 
Tortosa+, que col·laboren per 
fer possible la fira. 
A més, una altra de les nove-
tats és que la Fira de Nadal 
s’amplia quant a les dades, 
amb un segon cap de setmana 
d’activitats. Així, durant la tar-
da del dissabte 14 de desembre 
es farà cagar el tió, però també 
se celebrarà el I Concurs inte-
rescolar de Nadales, en el qual 
participaran uns 250 alumnes 
de diversos col·legis del mu-
nicipi. Com sempre, a més de 
l’exposició d’artesania, regals 
i altres elements, la Fira de 
Nadal també inclourà tallers 
pensats per a totes les edats, 
espectacles de pallassos o de 
malabars, així com actuacions 
musicals, entre d’altres. De la 
mateixa manera, està prevista 

una exposició de pessebres i 
diorames a la cripta de la Re-
paració, a càrrec de l’associa-
ció de Pessebristes de Tortosa 
i Terres de l’Ebre.
D’altra banda, també hi haurà 
espai pels jocs tecnològics, 
amb videoconsoles per a in-
fants i altres videoconsoles 
retro per als jugadors més 

veterans, i s’hi farà el primer 
campionat de Fortnite el matí 
del dissabte 14, al local mul-
tiús de la plaça de l’Absis. 
El programa es completarà 
amb la projecció de la pel·lí-
cula ‘Solo en casa’, el dissabte 
7 al Patronat, i amb la visita 
de personatges d’Star Wars la 
tarda del diumenge 8, quan 

faltaran pocs dies abans de 
l’estrena als cinemes de la 
nova entrega de la saga. 
Finalment, Pepió també va 
destacar que enguany s’ha re-
forçat la il·luminació nadalen-
ca. L’encesa de les llums Nadal 
es realitzarà divendres 6 de 
desembre a les 18:30 hores, a 
la plaça de la Cinta. 

QUÈ FEM?

Tortosa fa créixer la Fira de Nadal

Redacció
TORTOSA

Una imatge de la fira de Nadal, l’any passat, al carrer de la Rosa.  // G.M.

 L’Ajuntament amplia el mercat nadalenc del nucli 
antic fins a les places dels Dolors i d’Agustí Querol

 També es programa un segon cap de setmana 
d’activitats i es reforça l’enllumenat als carrers

Amposta programa un Nadal molt solidari
El regidor de Festes d’Amposta, Ramon 
Bel, ha explicat que la capital del Montsià 
començarà les activitats nadalenques el 4 
de desembre. Serà amb l’encesa oficial de 
l’enllumenat de Nadal, a càrrec d’Elisabet 
Bo, que també s’encarregarà d’inaugurar 
la 59a Fira de Mostres. Tot seguit, el 14 de 
desembre es farà el festival solidari Am-
posta amb Cor, amb la participació dels 
Quicos. “El mateix dia, per la tarda, ani-
rem a buscar el tió i tots els diners recollits 
seran per a La Marató de TV3”, ha desta-

cat Bel. D’altra banda, el dissabte 21 de 
desembre tornarà a obrir la Caseta del 
Pare Noel, amb la presència de superhe-
rois com Spiderman, Batman, Hulk o el 
Capità Amèrica.  El 24 de desembre arri-
barà el Pare Noel, enguany també amb la 
participació dels personatges de Frozen 2: 
Olaf, Elsa i Anna. El 22 de desembre es farà 
el festival de Nadal a la Unió Filharmònica, 
sobre La Volta al Món en 80 dies, també 
solidari. Una novetat serà l’arribada de 
l’Home i la Dona dels Nassos, el dia 31.  

I a Gandesa i Móra d’Ebre...
Gandesa ha preparat un extens programa d’actes de Na-
dal que comença el 2 de desembre amb un taller de ma-
nualitats nadalenques. Hi haurà exposicions, conta-con-
tes, presentacions de llibres, entre d’altres actes. El 21 de 
desembre, un cagatió amb el grup d’animació Bitxicleta, 
i un casal de Nadal a l’escola Puig Cavaller a partir del 23 
de desembre. El mateix dia, el Pare Noel visitarà Gande-
sa. El Parc de Nadal serà el 27 de desembre a la Societat 
Unió Gandesa, i els dies 28 i 29 el grup de teatre de La 
Farsa farà una versió adaptada del ‘Conte de Nadal’ de 
Charles Dickens. A Móra d’Ebre també s’han programat 
diversos festivals escolars de Nadal, els dies 11 i 13.  
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‘Lo Misteri de Nadal’, a la Ràpita

El Nadal d’enguany serà molt es-
pecial a Sant Carles de la Ràpita. 
El proper 22 de desembre, a par-
tir de les set del vespre, l’auditori 
Sixto Mir serà l’escenari de ‘Lo 
Misteri de Nadal’, l’espectacle 
nadalenc de Quico el Célio, el 
Noi i el Mut de Ferreries. De fet, 

es tracta de l’espectacle amb què 
el grup tortosí va iniciar l’any 
1992 el seu recorregut amb un 
Renault 4L per les carreteres de 
tot el país. Un muntatge creat 
amb la idea de reinventar Els 
Pastorets, i de reviure la tradi-
ció nadalenca des del respecte 
a totes les cultures. Una pro-
posta divertida i entranyable, 
que revisa el Nadal a partir del 
cançoner català i també univer-

sal. Les entrades per veure ‘Lo 
Misteri de Nadal’ dels Quicos 
es poden adquirir per només 10 
euros a l’emissora Ràdio Rapita. 
Enguany, ‘Lo Misteri de Nadal’ 
dels Quicos també es podrà 
veure el mateix 25 de desem-
bre al poble de Bítem,  a partir 
de les vuit del vespre i al Casal 
de la Unió Recreativa. 
D’altra banda, un altre acte im-
portant de la programació de 

Nadal a Sant Carles de la Ràpi-
ta erà el concert de l’Agrupació 
Musical Rapitenca. El Concert 
de Nadal serà el dissabte, 21 de 
desembre, a partir de les set 
del vespre, també a l’auditori 
municipal Sixto Mir. En aquest 
cas, el tenor convidat serà Je-
sús Piñeiro.
Però aquestes no són les úni-
ques activiats nadalenques que 
s’han programat a Sant Carles 

de la Ràpita. El proper 22 de 
desembre, diumenge, hi haurà 
un espectacle de teatre fami-
liar a l’auditori Sixto Mir, amb 
l’espectacle ‘Anem cap a Bet-
lem’, de la companyia Petit 
Teatre. La representació serà a 
partir de les sis de la tarda. 
D’altra banda, també el 22 de 
desembre hi ha programat un 
Concert de Nadal de l’Orfeó 
Pau Casals, a les 13.00 hores.  

Redacció 
SANT CARLES DE LA RÀPITA

 Els Quicos visiten l’auditori Sixto Mir el 22 
de desembre amb el seu espectacle nadalenc 

 El teatre familiar amb ‘Anem cap a Betlem’ 
i diversos concerts completen la programació
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Si encara no teniu clar el regal 
que fareu aquest Nadal, tin-
gueu present que avui en dia 
els aparells electrònics i les 
noves tecnologies no us faran 
quedar gens malament. I si sou 
dels que  escriuen cartes per al 
Pare Noel o els Reis Mags, no 
oblideu posar-hi alguna idea 
tecnològica, perquè mai se 
sap... potser cau alguna cosa. 
Això sí, és possible que us tro-
beu amb un problema terrible: 
per on començar, d’entre tota 
la gran oferta disponible?
Per poder fer la nostra guia de 
compres, i a ajudar-vos a en-
certar-la amb els vostres regals 
tecnològics d’aquest Nadal, 
hem demanat a Jordi Curto, de 
Mesquemobil, que ens ajude a 
seleccionar els millors gadgets 
de l’any que ara s’acaba.

Iphone
Sempre podem regalar un dels 
nous dispositiu d’Iphone, que 
Apple va presentar el passat 
mes de setembre. Parlem de 
l’Iphone 11, el qual podem ele-
gir en diversos colors: blanc, 
negre, verd groc, púrpura i 
roig, i amb una memòria inter-

na de 64GB, 128GB o 256GB. 
Però si volem fer un gran regal 
tenim l’Iphone 11 Pro o l’Ipho-
ne 11 Pro Max, depenent de la 
dimensió de la pantalla que 
vulguem: 5,8’’ o 6,5’’, respecti-
vament. Aquests models, amb 
uns sistema de triple càmera, 
els trobem amb una capaci-
tat de 64GB, 256GB o 512GB, 
i podem escollir entre quatre 
colors diferents: plata, or, gris 
espacial i verd mitjanit. 

Xiaomi Redmi 8
Ens diposem a regalar el pri-
mer mòbil amb pantalla tàc-
til? El Xiaomi Redmi 8 és un 
terminal amb una pantalla de 
6,22”, un processador amb vuit 
nuclis Qualcomm Snapdragon 
439, el qual podem adquirir en 
32GB de memòria interna (MI) 
i 3GB de RAM, o bé amb 64GB 
MI i 4GB de RAM. L’atracció 
principal, a banda del preu 
econòmic, és que compta amb 
una bateria de 5.000 mha, que 
podem carregar amb càrrega 
ràpida. En canvi, si necessi-
tem regalar un mòbil de gam-
ma mitja però que voli, el seu 
germà gran  és el Redminote 
8 Pro. Amb pantalla 6,53’’, el 
podem trobar amb amb 64GB 
de memòria interna i 4GB de 
RAM, o 128GB MI i 6GB de 

RAM. A més, es pot escollir en 
tres colors diferents: blanc, ne-
gre i verd. El que ens sorprèn 
més d’aquest model són les 
quatre càmeres, que fan que 
tingui un total de 64mpx. Po-
dreu fer fotografies genials. 

Samsung
Si sou amants de Samsung 
podeu regalar o regalar-vos 
un mòbil amb pantalla Dyna-
mic Amoled i una amplada de 
només 7,9 mm. L’últim dispo-
sitiu dels coreans és Samsung 
Note 10 (amb 6,3’’), o si el pre-
feriu amb una pantalla més 
gran, Samsung Note 10 Plus 
(amb 6,8’’). El Note 10 el teniu 
amb 256GB memòria interna 
(MI) i 8GB de RAM, amb tres 
colors: Glow, Pink o Black. El 
Note 10 Plus té 12GB de RAM 
i podem escollir la capacitat de 
la memòria: 256GB o 512 GB. 

Mi Band 4 
L’estrella de les polseres es-
portives és la MI Band 4. Un 
dispositiu de dimensions re-
duïdes i d’alta durada de la 
bateria, resistent a l’aigua, 
capaç d’enregistrar hores de 
son i freqüències cardíaques. 
Proporciona l’hora, el temps 
meteorològic, i permet seguir 
sis modes d’entrenament dife-

rents, com nedar, bici, córrer... 

Amazfit
Voleu un rellotge que ens con-
troli l’esport que fem sense 
perdre el glamour? Amazfit 
proporciona diversos models 
amb diverses esferes i funcions. 
Els més populars són Stratos, 
GTR, GTS i Verge. Tots quatre 
compten amb GPS, reben noti-
ficacions i alertes de trucades, 
són resistents a l’aigua i ens 
permeten enregistrar dades de 
l’esport que practiquem (nata-
ció, cursa, senderisme, etc.), de 
la son, i la freqüència cardíaca. 

Altres gadgets
Els auriculars sense fil també 
són una bona opció de regal. 
Hi ha moltes marques i mo-
dels, però recomanem els Air-
pods o els Airpods Pro per als 
usuaris d’Iphone. D’altres de 
més econòmics són els Redmi 
Airdots de Xiaomi. D’altra ban-
da, si sou amants de l’esport, 
teniu càmeres esportives com 
la Go Pro Hero8 Black, amb 
4K i l’opció de retransmetre 
en directe. També us recoma-
nem un drone: els millors són 
els DJJ, i més concretament els 
Mavic Mini.  

Els regals més tecnològics per Nadal
Redacció
TORTOSA

Una imatge del Xiaomi Redmi Note 8 Pro. //  XIAOMI.
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Mar Lleixà ha apel·lat al sentit 
comú per resoldre les diferèn-
cies actuals entre l’Ajuntament 
de Tortosa i el Departament 
de Salut, per qüestions com el 
projecte de l’aparcament de 
l’hospital Verge de la Cinta o 
la reordenació dels horaris en 
l’atenció primària a l’àrea bà-
sica Tortosa Oest. La directora 
territorial de Salut ha adver-
tit que les decisions s’han de 
prendre amb criteris tècnics, 
al marge de les disputes polí-
tiques. “Hem d’entendre tots 
que el que volem és treballar 
pel bé de la ciutadania, i per 
tenir les millors infraestruc-
tures i equipaments, però so-
bretot per poder garantir una 
atenció de qualitat. El que 
hem de fer és alinear-nos i su-
mar”, ha remarcat durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre.
Lleixà ha reiterat que en poc 
temps es prendrà una decisió 
sobre la viabilitat de l’aparca-
ment en vertical de darrere 
del cinema Fèmina, a partir de 
l’anàlisi de l’avantprojecte que 
ja s’ha redactat. De fet, durant 

els primers dies de desembre 
hi ha prevista una visita a Tor-
tosa del director del CatSalut, 
Adrià Comella, en què podrien 
anunciar-se novetats. “És una 
decisió que no podem trigar a 
prendre-la”, ha garantit. “És 
una decisió que s’ha de pren-
dre ja, comunicar-la i parlar 
amb totes les persones afec-
tades, i traslladar-ho a la ciu-
tadania”, ha afegit la directora 
territorial de Salut.
En este sentit, Lleixà s’ha 
mostrat comprensiva amb el 
neguit de l’alcaldessa i de la 
Federació d’Associacions de 
Veïns de Tortosa, però ha in-
sistit que en cap cas no es farà 
res. De fet, ha reconegut que 
hi ha altres opcions al damunt 
de la taula, al marge de la cons-
trucció del nou aparcament. 
Fins i tot, l’opció de fer un nou 
hospital en una altra ubicació. 
“Sempre he dit que mai s’ha 
renunciat al nou hospital a 
llarg termini, perquè s’havia 
vist el projecte del pàrquing 
com una acció a curt termini. 
Però ara tornem a tindre totes 
les cartes, i hem de veure qui-
na és la solució que s’emprèn, 
i també amb un compromís 
per part del Departament de 

Salut, amb un cronograma ben 
establert, i que tots siguem 
responsables d’aquelles ac-
cions i decisions que prenem”, 
ha dit. “L’aparcament és una 
possible opció, però hi ha d’al-
tres damunt de la taula, amb 
les que s’estan treballant, per 
veure quina és la millor de les 
solucions possibles; no només 
per al problema actual d’ac-
cessibilitat sinó també per al 
futur, per situar l’Hospital de 
Tortosa Verge de la Cinta com 
a hospital de referència del te-
rritori”, ha assenyalat Lleixà. 
“Això és que s’està debatent, i 
per això no és tan fàcil. El que 

sí que no és una alternativa és 
no fer res”, ha conclòs.
D’altra banda, Lleixà ha la-
mentat que alguns grups mu-
nicipals estiguen qüestionant 
la construcció del nou edifici 
oncològic a l’hospital Verge de 
la Cinta. De fet, ha tornat a re-
clamar a l’alcaldessa que 
l’Ajuntament aprove definiti-
vament els tràmits per poder 
licitar les obres del nou acce-
lerador lineal. “Ja es va fer l’es-
tudi, està fet el projecte, i està 
pendent de licitar-se l’obra es-
perant que l’Ajuntament de 
Tortosa finalitze els tràmits. 
Al febrer va passar pel ple 

l’aprovació provisional, i he 
demanat en reiterades oca-
sions a l’alcaldessa que finalit-
ze els tràmits per licitar l’obra 
i acabar-la, perquè trigarà uns 
12 o 18 mesos i necessitem co-
mençar-la perquè no es demo-
re més”, ha dit Lleixà en rela-
ció amb la instal·lació de 
l’accelerador lineal d’última 
generació donat per la Funda-
ció Amancio Ortega. 

HTVC

Embolic amb l’hospital de Tortosa
 Lleixà: ‘L’aparcament de l’hospital és una opció, 

però hi ha d’altres damunt de la taula’
 La directora de Salut fa una crida ‘al sentit 

comú’ per resoldre les diferències amb Roigé

Els actuals aparcaments a l’Hospital Verge de la Cinta. // ARXIU ACN.

Gustau Moreno
TORTOSA

S
SOCIETAT

LA GENERALITAT ha inaugurat 
el nou Palau de Justícia de la capi-
tal del Baix Ebre. El nou edifici ha 
suposat una inversió de 5,1 milions 
d’euros i tres anys d’obres que han 
avançat tal com s’havien projectat.
Són 3.500 metres quadrats útils 
que sumen als actuals de la seu 

que hi ha just enfront. Amb este 
nou espai, es vol donar un millor 
servei jurídic, mitjançant una mi-
llora en l’atenció ciutadana; una 
major protecció de víctimes i testi-
monis; i una modernització de la 
justícia per als 14 municipis del par-
tit judicial de Tortosa  A.P.

Nous jutjats a Tortosa

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Marxa lenta per exigir solucions
a ‘la carretera de la vergonya’

Els veïns de Poblenou han pas-
sat a l’acció i després de molts 
anys de reivindicacions s’han 
mobilitzat per denunciar el de-
ficient estat i la inseguretat de 
la carretera que els connecta 
amb Sant Carles de la Ràpita i 
la barra del Trabucador. En una 
marxa lenta de vehicles, han 
reclamat solucions a l’anome-
nada ‘carretera de la vergonya’.
Exigeixen a les diferents ad-
ministracions implicades, els 
ajuntaments d’Amposta i la 
Ràpita; la Diputació de Ta-
rragona; i el Departament de 
Territori i Sostenibilitat, que 
actuen de forma immediata i 
transformen l’actual vial en una 
carretera segura, tant per als 
veïns com per als visitants.

La Plataforma per la Carretera 
ha posat en marxa una cam-
panya per denunciar pública-
ment l’estat de la carretera i 
els problemes en l’àmbit de la 
seguretat, la mobilitat i l’econo-
mia que suposa. Una situació, 
recorden, que s’allarga des que 
fa més de 30 anys, just quan 
l’Estat va transferir el vell camí 
agrícola.
Des del nou moviment veïnal, 
han denunciat la “incoherèn-
cia” entre l’acció pública de 
promoció del turisme a la zona, 
a través d’aquest vial, amb el 
“perill” que suposa aquest ac-
cés d’entrada al Delta, amb una 
“concentració elevada d’acci-
dents” i deixadesa.
Sobre el paper, la carretera for-
ma part del nou Pla Zonal de 
la Diputació pel període 2019-
2035 que ha d’aprovar el De-
partament del Territori. Això 

ha de permetre a l’ens provin-
cial assumir definitivament la 
titularitat i iniciar les actua-
cions demandades pels veïns 
i usuaris. Però els afectats han 
lamentat que les administra-
cions s’estan passant la pilota 
els uns als altres i exigeixen 
actuacions immediates. També 
anuncien que la del 24 de no-
vembre no serà l’única acció, 
sinó la primera de moltes més.
Mentrestant a la carretera se 
segueixen produint sinistres. 
Dos dies després un vehicle ha 
sortit de la calçada i ha quedat 
bolcat en una séquia als afores 
del Poblenou. Afortunadament 
el conductor ha sortit il·lés. 

Joaquim Domingo
POBLENOU DEL DELTA

Marxa lenta per la carretera. // J.D.

CARRETERA DEL POBLENOU

 SOCIETAT

El delegat de la Generalitat a 
les Terres de l’Ebre, Xavier Pa-
llarès, ha presentat una sèrie 
de mesures urgents per millo-
rar l’Eix de l’Ebre entre Am-
posta i Flix. Així, s’arreglarà el 
ferm en els trams en què està 
més malmès, es faran nous ac-
cessos a Jesús i Benifallet, i es 
crearan carrils 2+1 per facilitar 
els avançaments. “No volem 
responsabilitzar els vehicles 

pesants de la situació, però 
segurament al gener del 2020, 
quan s’allibere l’AP-7, hi haurà 
un nou flux d’aquest tipus de 
trànsit”, ha apuntat Pallarès. 
“Això però no vol dir que des 
del Govern no tinguem res a 
fer per millorar la situació”, ha 
afegit.
I és que la sinistralitat a la C-12, 
s’ha disparat el 2019. S’han 
produït 36 accidents (un 30% 
més respecte el 2018), amb re-
sultat de vuit víctimes mortals i 
16 ferits greus.
Així, després de reunir-se amb 

els alcaldes de Paüls, Benifa-
llet, Xerta i Aldover, el director 
dels serveis territorials de Te-
rritori i la direcció general de 
Carreteres han preparat un se-
guit de mesures que s’acabaran 
de programar en una reunió el 
15 de gener amb tots els alcal-
des dels municipis de la C-12, 
des d’Amposta fins a Flix. 

Solucions per frenar la sinistralitat a la C-12
Cinta Bonet
TORTOSA

Accident a la C-12 el 4 de novembre. // Joaquim Domingo.
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Manual per sobreviure al Nadal

Com cuidar els seus audiòfons?
NETEJA. És important, per 
al bon funcionament, que els 
audiòfons estiguen nets. Es 
poden netejar amb una tova-
lloleta seca, també s’ha d’eli-
minar el cerumen del motlle 
o acoblador que va a l’interior 
de l’orella, això es pot fer amb 
un petit raspallet, que normal-
ment ja va amb el kit de nete-
ja que es dóna al moment de 
l’adquisició dels aparells.

CONSERVACIÓ. Hem d’evi-
tar mullar els audiòfons. Com 
que són aparells electrònics 
estos no s’han de netejar mai 
amb aigua, no ens hem de du-
txar amb els audiòfons posats, 
ni utilitzar-los amb el cabell 

mullat. En cas que per accident 
els aparells han estat exposats 
a la humitat, o s’han mullat, 
s’ha d’enretirar primer que res 
les piles i col·locar els audiò-
fons a un equip d’assecament. 
Mai utilitzarem un assecador 
de cabell, per eixugar-los. 

EVITAR QUÍMICS. La loció 
per a després d’afaitar-se, la 
laca per al cabell, el perfum o 
colònia... contenen substàn-

cies químiques que poden per-
judicar els audiòfons. Sempre 
hem de treure’ns els audiò-
fons abans d’aplicar aquests 
productes i esperar que el 
cabell, la crema, o la colònia 
s’absorbisca del tot per tornar 
a col·locar-los un altre cop. 

EVITAR EXTREMS. Les 
temperatures molt altes tam-
bé són perjudicials per als 
audiòfons, hem d’evitar fets 

com ara deixar-los a la guan-
tera del cotxe.

NO SONA. Quan no sona l’au-
diòfon, hem de verificar que la 
pila tinga prou càrrega, i que 
aquesta estiga col·locada co-
rrectament. També compro-
var que l’audiòfon no es trobe 
en la funció de silenci i que els 
filtres no estiguen obstruïts. 

SOROLLS NO DESITJATS. 
En estos casos s’ha de verificar 
que la pila tinga prou càrrega, i 
que estiga ben col·locada. Tam-
bé comprovar que l’aparell no 
es trobe en la funció de silenci, 
i que els filtres no estiguen obs-
truïts. També podem notar so-

roll per realimentació, i que 
l’audiòfon no para de xiular. En 
estos casos s’ha de verificar 
que el motlle o acoblador està 
ben col·locat dins l’orella. L’ex-
cés de cerumen també genera 
sorolls indesitjats, s’ha de man-
tenir net. Una altra font de so-
rolls indesitjats és que el tub de 
so estiga sec, doblegat, esquer-
dat o fet malbé, s’ha de canviar. 
Estos són alguns problemes 
habituals que es troben els 
usuaris d’audiòfons però si el 
problema persisteix, i com a 
l’últim consell, davant de qual-
sevol dubte o problema acudir 
al centre auditiu, com sempre a 
l’Esguard estem encantats de 
poder atendre’ls. 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

JA TENIM el Nadal a punt 
d’arribar. En estes dates es fan, 
sobretot, festes i trobades en 
l’àmbit de la família. El Nadal 
són dies d’alegria, de trobades 
familiars, sobretaules infinites, 
dies d’il·lusions. En general el 
Nadal és una de les dates més es-
perades per la majoria de gent. 
La màgia que envolta estes fes-
tes contagia a tothom, i a més és 
l’ocasió de reunir-nos amb amics 
i família que, potser, al llarg de 
l’any no vegem. Si bé visitar a la 
nostra pròpia família pot ser una 
cosa que ens emociona, amb la 
família política pot ser molt dife-
rent. No li passa a totes les per-
sones, però hi ha moltes parelles 
en les quals un dels membres no 
se sent còmode amb els pares, 
germans i cunyats de l’altre. I, 
és clar, arriben els sopars nada-
lencs i toca passar una vetllada 
amb tota la família política. 

DE VEGADES pot ser per 
portar-se malament amb els 
sogres, o tenir la sensació que 
no els agrades molt. D’altra 
banda, els cunyats són un punt 
de conflicte o malestar que està 
guanyant terreny als sogres, o 
simplement fan tot això que es 
diu tant ara que és “fer el cun-
yat”: parlen massa, fan acudits 
de mal gust, són de l’equip de 
futbol o el partit polític contra-
ri al teu, o sempre intenten re-
soldre els teus problemes.

SI ESTE NADAL vols sobre-
viure als dinars o sopars nada-

lencs amb la família de la teua 
parella, però no saps si ho podràs 
suportar, no et preocupes. Aquí 
tens un petit manual de supervi-
vència, amb uns consells bàsics, 
que et poden ajudar a fer que la 
celebració passe sense conflic-
tes, sense angoixar-te i evitant 
tornar a casa malhumorat i dis-
cutint amb la teua parella.

OBLIDA’T dels problemes del 
passat durant una estona. Les 
situacions de cada família són 
diferents. Pot ser que hages tin-
gut algun malentès en el passat 
amb els teus sogres o cunyats, o 
pot ser que només hi haja ten-
sió, però sense que haja arribat 
a més. L’important és que si es-
tem tots convidats a compartir 
la taula per Nadal, és perquè 
algú (siga la teua parella o els 
amfitrions) volen passar una 
vetllada sense discussions. Per 
això, és millor no treure a la 
taula les desavinences del pas-
sat i si algú intenta fer-ho, ig-
norar el missatge. Com diuen, 
“dos no discuteixen si un no 
vol”, i esta no és l’ocasió per 
discutir. Només seran dues ho-
res de sopar i tot acabarà, ¿val 
la pena tirar per terra tota la 
feina de qui ha organitzat i cui-
nat el dinar o sopar? 

RECORDA en quina posició 
està la teua parella. Encara que 
hi haja desavinences entre tu 
i altres persones, has de tenir 
present que per a la teua pare-
lla són la seua família, i si ella es 
porta bé amb ells i els aprecia, 
no la pots allunyar d’ells. També 
ho passa malament si discutiu, i 
si el sopar surt malament, a la fi 
també entrarà en conflicte.

NO TOQUIS temes delicats, 
sobretot si no van enlloc. No 
estic dient que tu sigues la per-
sona que inicia les discussions, 
però hem de tenir present quins 
temes no es poden tocar. Potser 
no et portes malament amb nin-
gú, però t’irrita escoltar el teu 
cunyat parlar de política, i és 
normal. Per això, millor no do-
nar-los peu. Si algú treu el tema, 
podem aguantar i no dir res, o el 
que és millor, canviar de tema. 
Pots portar alguna cosa pensa-
da de casa, sobretot si són bo-
nes notícies, o comentar alguna 
cosa que t’haja cridat l’atenció 
en les notícies últimament. A 
vegades és difícil que a alguns 
ens escolten a la taula, sobretot 
si tenim al sogre portant la veu 
cantant dels temes, o als cun-
yats si ets dona i ells tendeixen 
a fer ‘mansplaining’. En una 

emergència, demana a la teua 
parella que siga ell o ella qui 
canvie de tema.

NO PERDIS el control, ni et 
poses a cridar. De vegades no 
hi ha més remei, algú diu un co-
mentari que en veritat et toca la 
fibra més sensible o fins i tot es 
converteix en un assumpte per-
sonal. Si et llencen una indirec-
ta, un atac, posen en dubte una 
cosa que hages fet. En este cas, 
has de respondre amb asserti-
vitat, i mostrar ferma, donar la 
teua opinió, però sense enfadar-, 
ni posant un to de veu burleta, 
ni atacant. Millor frases curtes, 
com “esta ha estat la meua de-
cisió”, “jo no opino així, però no 
vull parlar del tema”, “això és un 
assumpte personal” o “no tinc 
res a dir”. Podràs semblar sec o 
tallant, però sempre mostrant 
serenitat i que no t’enfades. La 
resta de la taula agrairà que una 
situació incòmoda no es conver-
tisca en una discussió.

SIGUES AMABLE i felicita 
els amfitrions. Normalment la 
família es reuneix a casa dels 
sogres per als sopars de Nadal. 
Habitualment sol ser la sogra 
l’encarregada de portar tot el 
pes de la celebració, així que 
sigues amable amb la perso-
na que ho ha organitzat. Si ja 
sé que costa i l’esforç que has 
de fer és gran, però s’ha de 
fer. Encara que no t’agrade el 
menjar, has de donar-li aquest 
reconeixement.

QUAN FLAQUEGES, recol-
za’t en la teua parella. Si la nos-
tra parella és conscient que no 
ens cauen o no ens portem molt 
bé amb els nostres sogres i cun-
yats, demana-li que et done su-
port emocionalment. És a dir, 
no hem de deixar que la nostra 
parella s’enfronte a la seua famí-
lia, perquè això és injust i més 
minvarà la nostra relació. Però sí 
que podem dir-li que volem que 
el sopar surta bé, que no volem 
semblar desagradables davant 
la seua família, i que només ne-
cessitem un gest còmplice que 
ens anime durant la nit: un gest 
de complicitat, un somriure o 
agafar-se la mà. Quan et veges en 
una situació desplaçada, irritada 
o cansada, dóna-li la mà o busca 
la seua mirada per recordar-te 
per què ho fas i que acabarà aviat.

RECORDA, no has de suportar 
que et tracten malament. Amb 
tots aquests consells no volem 
indicar que hages de mostrar-te 
com algú submís davant els al-
tres. Hi ha situacions més com-
plicades en què algú de la famí-
lia sí que ens tracte especialment 
malament, i no has de supor-
tar-ho. Això és una cosa que ha-
ges de parlar prèviament amb la 
teua parella, i davant d’una si-
tuació insostenible, el millor és 
no acudir als sopars nadalencs. 
Però si el problema amb els so-
gres i cunyats simplement és per 
incompatibilitat o lleugeres ten-
sions, el millor és aguantar i es-
perar fins al final. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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ELS JOVES entre 16 i 29 anys que 
actualment no estudien ni treballen 
han tingut l’oportunitat de trobar 
feina a la Fira d’Ocupació d’Ampos-
ta. Hi han participat 30 empreses 
que han ofert un centenar de llocs 
de treball. El gerent de la Cambra 
de Comerç de Tortosa, Francesc 

Minguell, ha afirmat que actual-
ment més de 3.000 joves busquen 
feina a les Terres de l’Ebre i que la 
fira és una oportunitat, també per a 
les empreses.
En l’edició anterior es va aconseguir 
ocupar 25 dels 75 llocs de treball 
que es van oferir.  C.B.

Més de 3.000 joves busquen feina

L’Ajuntament d’Alcanar i la 
Plataforma Ciutadana en De-
fensa de les Terres del Sénia 
reclamaran al govern espan-
yol que se’ls reconega com 
a part interessada en l’expe-
dient per segellar definitiva-
ment els pous del projecte 
Castor, l’estudi d’impacte am-
biental i el pla de desmante-
llament. Després de tots els 
antecedents que han portat 
al fiasco del projecte, consi-
deren imprescindible poder 
controlar i seguir de prop tot 
el procediment. “Estem farts 
de les mentides del govern 
espanyol amb este projecte 
i que se’ns ignore com a part 
afectada. Això projecta una 
desconfiança crònica”, ha de-
clarat l’alcalde d’Alcanar, el 
republicà Joan Roig. Recla-
maran també que es facen pú-
blics els costos d’hibernació i 
s’indemnitze els propietaris 
expropiats.
Roig ha dit que la Junta de 
Govern Local aprovarà una 
proposta d’acord per la qual 
iniciaran els tràmits davant 
el Ministeri per la Transi-
ció Ecològica per aconseguir 
que se’ls reconega com a part 
interessada en tots els pro-
cediments que, a partir de 
l’acord Consell de Ministres, 
s’emprenguen per executar el 
desmantellament de les ins-
tal·lacions. Considera, preci-
sament, que de moment –just 
el dia que arrencava la cam-
panya electoral- i la forma, es 
tracta d’un anunci “sospitós”, 
que en cap cas s’ha comunicat 
als consistoris afectats.
L’Ajuntament canareu ja va 
instar fa uns mesos la ministra 
per la Transició Ecològica, Te-

resa Ribera, quan va avançar 
la voluntat de tancar defini-
tivament el projecte Castor, 
perquè fes públic el calendari 
definitiu per al desmantella-
ment, es deixaren sense efec-
te les servituds forçoses de 
set metres a banda i banda del 
gasoducte, s’indemnitzés els 
propietaris afectats i visités 
el territori per donar explica-
cions. El Ministeri mai va do-
nar resposta a estes peticions.
Des de la Plataforma en De-
fensa de les Terres del Sénia, 
que ja ha anunciat que pre-
sentarà diverses instàncies al 
Ministeri en el mateix sentit 
i poder ser reconeguda com a 
part interessada en el proce-
diment, consideren fonamen-
tal estar pendents del procés 
per evitar, entre altres aspec-
tes, “que no torne a beneficiar 
la mateixa empresa que va el 
fiasco”, segons ha apuntat el 
portaveu de l’entitat, Evelio 
Monfort. “Ho desmantellarà 
Enagás o li ho tornaran a do-
nar a Florentino?”, s’ha pre-
guntat. Volen conèixer, a més, 
quina afectació paisatgística 
i ambiental pot tenir, espe-

cialment, el desmantellament 
de la planta terrestre. En este 
sentit, demanaran a l’Ajunta-
ment de Vinaròs que els infor-
me sobre estes conseqüències 
i també a la Generalitat Valen-
ciana, com a responsable de 
les autoritzacions ambientals.
També instaran el govern es-
panyol a facilitar la informa-
ció completa sobre els costos 
de manteniment del projecte 
i l’acusen d’haver actuat cons-
tantment des de “l’opacitat” i 
vulnerant de forma “flagrant” 
la Llei de Transparència esta-
tal que l’obliga a facilitar-la de 
forma diligent. En este sentit, 
la també portaveu de la Pla-
taforma, Cristina Reverter, 
ha recordat que els informes 
fets públics per la Comissió 
Nacional dels Mercats i la 
Competència (CNMC) sobre 
les retribucions per mante-
niment dels anys 2013 a 2015 
oculten les xifres dels costos 
recurrents sota una etiqueta 
de “confidencial”.
“Tenim dret a conèixer les 
xifres què estem pagant quan 
s’estan repercutint a la bu-
txaca dels consumidors”, 

retreu Reverter, qui precisa 
que l’auditora Deloitte no va 
voler entrar a valorar estes 
imputacions de costos d’im-
ports desconeguts. En el cas 
de no aconseguir esta infor-
mació de la CNMC, anuncia 
que recorreran el Consell de 
la Transparència del govern 
central, al Síndic de Greuges 
i el defensor del poble espan-
yol.
En paral·lel, el moviment so-
cial ha anunciat que treba-
llarà també per donar suport 
als propietaris afectats en la 
seua reclamació no només per 
recuperar els terrenys expro-
piats –Enagás preveu deixar 
soterrats els gasoductes i al-
liberar les servituds-. Un pro-
cediment, han alertat, per al 
qual tindran, d’acord amb la 
Llei d’Expropiacions forço-
ses, tres mesos des de la pu-
blicació al BOE de l’acord de 
tancament del Consell de Mi-
nistres. Per això, faran arribar 
als afectats la necessitat d’ini-
ciar ja els tràmits per aconse-
guir la reversió i demanen al 
mateix Ministeri que els ho 
comunique directament. 

Fiscalia s’ha oposat als 
recursos presentats per 
la defensa dels directius 
del projecte Castor, Reca-
redo del Potro i José Luis 
Martínez Dalmau, així 
com de la mateixa empre-
sa exconcessionària Escal 
UGS, per evitar ser jutjats 
pels terratrèmols que va 
causar el projecte Castor 
fa sis anys. En l’escrit de 
resposta, al qual ha tingut 
accés l’ACN, el ministeri 
públic reitera que l’actua-
ció dels principals direc-
tius de l’exconcessionària 
durant les injeccions de 
gas al magatzem submarí 
durant la primera meitat 
de setembre de 2013 va 
estar lluny de poder ser 
considerada “ràpida, efi-
caç i transparent” a l’ho-
ra de contrarestar la crisi 
sísmica, amb més d’un mi-
ler de terratrèmols.
En la mateixa línia apun-
tada el titular del jutjat 
número 4 de Vinaròs 
en la interlocutòria que 
iniciava el procediment 
abreujat per jutjar del Po-
tro –president-, Martínez 
Dalmau –conseller dele-
gat- i la mateixa mercan-
til Escal UGS, la fiscal de 
medi ambient de Castelló, 
Dolores Ofrecio, manté 
que l’actuació dels inves-
tigats va posar en perill 
la integritat i el paisatge 
vital de la població de les 
Terres del Sénia. El de 
major magnitud, de 4,3 a 
l’escala de Richter, es va 
sentir a tota la zona costa-
nera entre València i Bar-
celona. Ara, tot això està a 
punt de fer-los seure a la 
banqueta dels acusats per 
un suposat delicte contra 
el medi ambient.  

Alcanar i la plataforma volen
tenir veu en el final del Castor

Fiscalia
rebutja
els recursos
de la
defensa

C.B. / ACN
ALCANAR

DESMANTELLAMENT DEL CASTOR

Zona de servitud no conreada del gasoducte a Vinaròs. // ACN.
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Un Rural Pass per atraure més ‘coworkers’

El Consorci Intercomarcal 
d’Iniciatives Socioeconò-
miques Ribera d’Ebre i Te-
rra Alta (CIS) ha presentat 
el projecte Rural Pass, en el 
marc del projecte de coopera-
ció catalana Cowocat_Rural. 
Es tracta d’una xarxa d’espais 
i ecosistemes de coworking 
en entorns rurals a Catalun-
ya, que a través de la iniciati-
va Rural Pass facilita i permet 

que els coworkers de tota la 
xarxa puguen posar en pràcti-
ca la mobilitat laboral i treba-
llar tres dies al trimestre, de 
manera gratuïta, en un altre 
espai rural de Catalunya o en 
algun dels Espais Amics (ur-
bans). “El projecte Cowocat_
Rural ens dóna l’oportunitat 
de treballar, des del nostre 
entorn propi, en feines que, 
molts cops, estan ubicades a 
les ciutats. Posant en marxa 
aquesta nova iniciativa, el Ru-
ral Pass, estem donant un pas 
endavant”, ha explicat Gem-

ma Carim, presidenta del CIS 
i també del Consell Comarcal 
de la Ribera d’Ebre.
Cowocat_Rural és un projec-
te de cooperació LEADER en 
què hi participen actualment 
10 grups d’acció local de Ca-
talunya amb espais de cowor-
king al Pirineu i a Girona, a 
la plana de Lleida, al Camp 
de Tarragona, a la Catalun-
ya Central i a les Terres de 
l’Ebre. En el cas de la Ribera 
d’Ebre i de la Terra Alta, estos 
espais es troben a Flix-Centre 
d’Empreses de Flix, Espai de 

Cowork i Teletreball; Móra 
d’Ebre-CoEbreLAB; Riba-ro-
ja d’Ebre-Zona Líquida, i a 
Gandesa-Vitis Espai Cowor-
king.
El Consorci Intercomarcal 
d’Iniciatives Socioeconòmi-
ques (CIS)  lidera este projec-
te, que va sorgir davant la 
possibilitat de transferir l’ex-
periència pionera en cowor-
king en l’àmbit rural nascuda 
a Riba-roja d’Ebre (Zona Lí-
quida), i davant la necessitat 
de promoure l’activitat em-
prenedora, vinculada a l’ús de 

les tecnologies de la informa-
ció i la comunicació. De fet, 
segons Carim, “la Ribera 
d’Ebre i la Terra Alta vam ser 
pioners en coworking rural, 
creant, a Riba-Roja d’Ebre, el 
primer centre a Catalunya i a 
Espanya, convertint-lo en lí-
der de bones pràctiques a Eu-
ropa”. 

El Consell Comarcal del Baix 
Ebre vol potenciar models 
de negoci innovadors i sos-
tenibles. Amb este objectiu, 
el ple ha aprovat sol·licitar 
un projecte d’especialització 
i competitivitat territorial 
(PECT) anomenat Ebre Bio-
territori, que planteja una in-
versió de 3,5 milions d’euros 
en el període 2020-2023, un 
50% de la qual es finançarà 
amb fons europeus FEDER. 
El president del Consell Co-
marcal del Baix Ebre, Xavier 
Faura, ha explicat que l’ens 
comarcal liderarà el projec-
te que s’adreçarà a les quatre 
comarques de les Terres de 
l’Ebre.

Entre les sis iniciatives que 
es desenvoluparan a través 
del PECT hi trobem la crea-
ció per part d’Eurecat d’Am-
posta d’un Living Lab per 
investigar i proposar solu-
cions innovadores per 
l’adaptació i mitigació del 
canvi climàtic, la gestió de 
l’aigua o l’ecoturisme; l’im-
puls per part de la Universi-
tat Rovira i Virgili d’un labo-
ratori d’innovació per a 
l’educació ambiental;  o a la 
creació a la Ràpita d’un cen-
tre de referència per impul-
sar nous models de negoci 
basats en l’economia blava 
que s’instal·larà a l’edifici 
Duanes.  C.B.

Coordinaran
sis projectes per
impulsar
la innovació a l’Ebre

G.M.
MÓRA D’EBRE

 El programa és una nova manera de fomentar
el coworking en els entorns rurals de Catalunya

 Atreure el talent, promoure la mobilitat i les 
sinèrgies entre professionals son els objectius

 ECONOMIA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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La campanya de l’oli ha co-
mençat a primers de novem-
bre a les Terres de l’Ebre. La 
manca de pluges ha provocat 
una caiguda de la producció 
fins a la meitat, amb força 
afectació entre els productors 
del Baix Ebre i el Montsià.
A la Palma d’Ebre els pagesos 
compten amb reg de suport. 
Això ha fet que els efectes de 
la sequera es noten però amb 
menor afectació. Tot i això, el 

cicle d’estos arbres provoca 
alternances en la producció 
segons l’any. Esta campan-
ya, la cooperativa de la Palma 
d’Ebre entrarà 1.300.000 qui-
los d’olives, la meitat que l’any 
passat.
En el cas de la Ribera d’Ebre, el 
gran incendi d’este estiu tam-
bé ha provocat que nombrosos 
pagesos vegen afectada la seua 
collita. Segons dades de la Fe-
deració Catalana de Coopera-
tives Agràries, el foc va arrasar 
un miler d’hectàrees de cul-
tius, de les quals un 80% van 
ser camps d’oliveres.

Una altra de les batalles a la 
que s’enfronten els pagesos 
són els aranzels que ha aplicat 
Estats Units a les exportacions 
de la Unió Europea, entre 
elles, l’oli d’oliva espanyol. Pel 
que fa a la qualitat, la coopera-
tiva de la Palma d’Ebre, que 
enguany ha complit el seu 
centenari, ha apuntat que serà 
excel·lent. 

Unió de Pagesos ha insistit en 
la necessitat de millorar les 
assegurances agràries per als 
beneficiaris dels ajuts per a 
l’incendi de la Ribera d’Ebre, 
les Garrigues i el Segrià del 26 
de juny, en el marc de la Taula 
Agrària celebrada a Barcelona. 
En aquest sentit, el sindicat 
considera raonable l’aclari-
ment sobre l’ordre de convoca-
tòria d’ajuts fet per Agricultu-
ra, segons el qual només caldrà 
que la pagesia contracte les as-
segurances per a les parcel·les 
afectades per l’incendi, tot i 
que UP treballarà per la millo-
ra. En la reunió de la comissió 
tècnica sobre l’incendi cele-

brada a Flix el 6 de novembre, 
el sindicat ja va transmetre a 
l’Administració que l’obligació 
d’assegurar l’explotació durant 
cinc anys era inassumible per 
l’alt cost.
El sindicat també ha demanat 
a la reunió de la Taula Agrària 
que es puguen acollir a l’ordre 
de convocatòria d’ajuts el 
màxim nombre possible 
d’afectats, ja que només s’hi 
han acollit 412 hectàrees d’un 
total de 1.071 afectades. El 
Departament s’ha com-
promès a estudiar l’obertura 
d’una nova ordre de cara a 
l’any vinent per a les hec-
tàrees que no s’hi han acollit, 
així com a fer seguiment de 
recuperació del potencial 
productiu per obrir una con-
vocatòria d’ajut si s’escau. 

Redacció
FLIX

Sílvia Alarcón
LA PALMA D’EBRE

DESPRÉS DELS FOCS DE LA RIBERA

Producció d’oli d’oliva. // ARXIU.

Finca que va servir de tallafoc durant l’incendi de la Ribera d’Ebre // ACN.

Cau la producció d’oli per la falta de pluges

 ECONOMIA

Unió de Pagesos insisteix en millorar
les assegurances agràries per l’incendi

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El Bisbat de Tortosa i el Depar-
tament de Cultura, juntament 
amb l’Ajuntament i el Consell 
del Baix Ebre, van signar el 14 
de novembre un conveni per 
prorrogar fins al 2024 la cessió 
dels Reials Col·legis com a seu 
de l’Arxiu Històric Comarcal. 
L’acord permet, d’una banda, 
un marge de temps més ampli 
perquè la Generalitat trobi una 
solució definitiva per ubicar-hi 
l’arxiu i, al mateix temps, donar 
compliment als termes del con-
veni anterior, de l’any 1997, i que 
preveia recursos econòmics per 
a la restauració i manteniment 
de l’edifici. Concretament, Cul-
tura s’ha compromès a inver-
tir 120.000 euros al llarg dels 
pròxims quatre anys per este 
concepte, així com altres apor-
tacions de fins a 500.000 euros 
durant els pròxims dos anys per 
a la catedral.
La consellera de Cultura, Ma-
riàngela Vilallonga, va felici-
tar-se per haver aconseguit 
“desbloquejar” una qüestió 
que s’arrossegava des de feia 
“molts anys”, sense cap solu-

ció. De moment, la Generalitat 
disposarà de cinc anys més per 
estudiar una ubicació definitiva 
de l’arxiu, que als Reials Col·le-
gis es troba també limitat per la 
manca d’espai suficient, davant 
les necessitats d’emmagatze-
matge previstes.
Això, però, no va evitar que la 
consellera desafiés el bisbe de 
Tortosa, Enrique Benavent, a 
“trobar una solució” que per-
meti la continuïtat de l’equipa-
ment a l’edifici renaixentista. 
El bisbat, de fet, preveu que el 
Departament trobe una alter-
nativa, per traslladar als Reials 
Col·legis l’arxiu capitular de la 
catedral. “A veure si el podem 
fer canviar de parer i hi podem 
conviure”, va dir Vilallonga en 
to cordial al bisbe, que va evitar 
recollir el guant.
Per a Benavent, l’acord de 
pròrroga és, essencialment, la 
ratificació dels termes que con-
tenia el primer conveni signat 
el juliol de 1983 pel bisbe Ricard 
Maria Carles i el llavors conse-
ller de Cultura, Max Cahner, 
que van preveure una cessió ini-
cialment per 29 anys. Finalitzat 
aquest termini, la negociació per 
prolongar la cessió s’ha acabat 
allargant durant més de set anys 

fins la nova signatura. “L’hem 
cedit dotze anys i mig més per-
què continuï”, va dir el bisbe, qui  
es va mostrar confiat que dins 
dels cinc anys es trobe una “seu 
definitiva” per a l’arxiu.
Ara, la Generalitat aportarà 
30.000 euros anuals durant 
quatre anys per a les obres de 
restauració i millora. “El De-
partament Cultura assumeix 
les obligacions del conveni 
original perquè aquest edifici 
estigués en ple ús i conservat 
amb un ús digne”, va dir. “Hem 

endreçat la situació”, va insistir, 
tot refermant “el gran esforç” i 
la “voluntat” del bisbat posant 
l’edifici al “servei de la ciutat” 
i que la societat puga “gaudir” 
d’un dels monuments més re-
llevants i més ben conservats 
de l’època renaixentista a Ca-
talunya, així com de la resta del 
patrimoni artístic del qual són 
titulars.
En este sentit, el conveni pre-
veu que Cultura invertirà en la 
catedral de Tortosa –que en-
cara té pendent de completar 

la construcció de la façana ori-
ginal- 400.000 euros del pro-
grama Temps del Gòtic, durant 
este 2019, així com 100.000 més 
el proper 2020. Una inversió 
de la Generalitat, en immobles 
de titularitat episcopal, que fi-
nalment ascendirà als 620.000 
euros. 

L’EMBLEMÀTICA llibreria Serret de 
Vall-de-roures tancarà en els propers 
mesos, després de ser un referent cul-
tural de la comarca del Matarranya 
durant més de quatre dècades. El lli-
breter Octavi Serret ha explicat que 
tanca el negoci per motius professio-
nals, després d’haver rebut una altra 

oferta de feina que no podia rebutjar. 
Però ha confirmat que el local conti-
nuarà sent un punt de trobada per a 
la cultura del territori. De fet, el local 
de l’actual llibreria Serret es conver-
tirà en una de les seus de l’associació 
cultural Ilercavònia Terra Nostra, fun-
dada a Tortosa el 2015.  G.M.

Adéu a Serret, hola Terra Nostra

ARXIUS

Mira el
vídeo
en este
enllaç

L’arxiu del Baix Ebre es podrà quedar 
cinc anys més als Reials Col·legis

La signatura del nou conveni per la cessió dels Reials Col·legis. // ALBERT PASCUAL.

G.M. / ACN
TORTOSA
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A partir de les 10h al mercat municipal i carrers del voltant  
podràs gaudir de diferents activitats com: elaboració i exhibició 
artesanal del mandongo, esmorzar d’entrepans i dolços, 
pintacares, degustació de vins locals i cervesa artesana, parades 
al carrer i mercat de productes de proximitat. A més a més de 
dinar popular i ball al Club Esportiu a partir de les 14h. 

  XIV Festa del Mandongo de Bot  
6 de desembre

Us recomanem

 Tortosa
La Mar
Fins al 8 de desembre
Lloc: Escola d’Art de Tortosa

 L’Aldea
‘El procés a punta de bic’
Del 6 al 15 de desembre
Lloc: Biblioteca Municipal

 Tortosa
‘A pastar fang’, tallers d’art en 
família
Fins al 20 de desembre
Lloc: Escola d’Art

 Tortosa
‘Encaixa la diversitat i la igual-
tat’ - Urviart
Fins al 20 de desembre
Lloc: Campus URV Terres de l’Ebre

 Roquetes
‘Entre llops’ de les germanes 
Besolí
Fins al al 17 de gener
Lloc: Biblioteca Mercè Lleixà

 La Galera
‘Atuells per a la cuina i el foc’
Fins al al 26 de gener
Lloc: Terracota, Centre d’Interpre-
tació de la Terrissa

 Benicarló
‘’Acentos de color’’ de Nicolás 
Caballero
Fins al 12 de febrer de 2020.
Lloc: MucBe

 Tortosa
‘Aigua, Sol i Ferro’ de Josep Ma-
ria Balagué
Fins l’1 de març de 2020
Lloc: Museu de l’Ebre

 La Fatarella
‘Pedra sobre pedra’
Fins al 22 d’abril de 2020
Lloc: Los Canyerets

 Mas de Barberans
‘Fusta Teixida’
Fins al 15 de juliol de 2020
Lloc: Museu de la Pauma

Fires Menjar i beure

Menjar i beure

Espectacles

Música

Espectacles

Festes Exposicions

  Tivissa

8a Fira de Nadal 
6 i 7 de desembre

 Ulldecona

Sihir i la nit de Reis - Cia Lazzigags

Teatre Orfeó Montsià
Dissabte 7 de desembre, 18h

La Laia, una nena de 12 anys, i l’Aran, un nen de 6, són dos 
germans que han d’anar a viure a casa de la seva tieta la nit de 
Reis. Els pares han hagut de marxar precipitadament i no saben 
quant de temps seran de viatge...

 Amposta

Teatre ‘La Tendresa’ - Alfredo Sanzol

La Lira Ampostina
Dissabte 14 de desembre, 20h

Farta que els homes li espatllin la vida, la reina Esmeralda es 
refugia en una illa deserta amb les seves dues filles. Però no 
estan soles: a l’illa també hi viu un home que s’hi va instal·lar 
fa vint anys amb els dos fills, precisament per fugir de les dones.

 Tortosa

Concert de Nadal 
de la URV
Divendres 20 de desembre a 
les 20h

Església de Remolins

Concert de Nadal de l’Orquestra 

de la Cambra de Tortosa. Amb 

l’actuació de la mezzosoprano 

Anna Bull. 

 La Ràpita

XVII Jornades 
Gastronòmiques 
del Llagostí
Fins al 8 de desembre

Restaurants col·laboradors

Un mes per degustar les 

innovadores propostes culinàries. 

 La Fatarella
XXI Festa de l’Oli 
7 i 8 de desembre
Mostra de Productes Artesanals 
i Tradicionals, amb un cap de 
setmana de degustacions, visites 
guiades, tallers, música i activitats 
infantils, amb la producció de l’oli 
com a protagonista. 

 Alcanar
XXVI Jornades 
Gastronòmiques de la 
Clementina
Fins als 22 de desembre
Restauradors de cuina d’Alcanar 
i les Cases d’Alcanar ofereixen 
menús amb la clementina com a 
producte estrella.

Amb el suport de:
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Comencem el mes 
de les celebracions 
en família per 
excel·lència, el Nadal. 
He pensat en 
proposar-vos unes 
postres senzilles i que 
podeu preparar amb 
antelació, aspecte 
important a l’hora 
d’organitzar els àpats 
familiars.
És el meu desig que la 
porteu a la vostra taula 
i que us agradi molt!  
Aprofito per 
desitjar-vos unes 
Bones Festes de Nadal! 
Gaudiu molt de la 
cuina amb la família! 

Panna cotta
de pinya colada

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Rap 
amb salsa 
d’anous

Ingredients

· 800 grs. de rap
· 200 grs. d’anous
· 1/2 l. de brou de peix
· 1/2 got de tomàquet triturat
· 6 alls
· 3 cullerades de suc de taronja
· 2 cullerades de farina
· Safrà
· Julivert
· Oli d’oliva
· Sal

Elaboració

Amb la batedora, bateu les 
anous amb els alls, el suc de 
taronja, la farina, el tomàquet 
triturat, el julivert, el safrà i 
una mica de brou de peix.
Tot seguit, poseu en una 
cassola un bon raig d’oli 
a escalfar i un cop calent, 
n’aboqueu la picada i li doneu 
unes quantes voltes per 
barrejar tots els ingredients. 
Afegiu el rap i, si cal, tireu 
una mica més de brou de peix. 
Deixeu-ho coure uns minuts. 
Procureu que la salsa sigue 
lleugerament espessa.

INGREDIENTS

• 6 fulles de gelatina
• Oli per greixar els motlles
• 200g de llet de coco
• 200g de suc de pinya

• 40g de rom blanc
• 250g de formatge mascarpone
• 6 rodanxes de pinya en el seu 
propi suc tallada a daus petits

• 60g de Malibú
• 1 cda de sucre moré
• 1 cda de coco ratllat (opcional)
• Menta fresca per decorar

ELABORACIÓ
1. En un bol hidratem amb aigua 
freda les fulles de gelatina. 
2. Muntem amb una mica d’oli 
els motlles que tenim preparats 
3. En un cassó portem a punt 
d’ebullició la llet de coco i el 
sucre. No parem de remenar. 
Quan la llet de coco arribi al punt 

d’ebullició el mantenim uns 3 
minuts. Apaguem el foc.
4. Escorrem molt bé la gelatina i la 
incorporem ràpidament a la llet de 
coco cuita. Remenem molt bé amb 
un batedor de varetes. 
5. Afegim el suc de pinya, el 
rom i el mascarpone. Remenem 
enèrgicament fins que ho tenim tot 

ben integrat.
6. Repartim la panna cotta en 
motlles, copes, gots... Els posem a la 
nevera unes 4 hores.
7. Preparem la pinya macerada: 
barregem els daus de pinya 
amb el sucre, el Malibú i el coco 
(opcional). La reservem a la nevera 
fins al moment de servir-la.

LA CUINA DE L'OLGA

El restaurant Villa Retiro de Xerta, 
i els restaurants Les Moles i l’Antic 
Molí, tots dos d’Ulldecona, han re-
validat enguany l’estrella Michelin 
que tenen des de 2009, 2013 i 2016, 
respectivament. Va ser amb motiu 
de la gala que va fer-se el 20 de 
novembre passat a la ciutat de Se-

villa. De la matixa manera, també 
es pot atribuir a les Terres de l’Ebre 
l’estrella Michelin del restaurant 
Xerta, a Barcelona, que la té des 
del 2016, i on el xef Fran López ha 
transportat l’alta cuina ebrenca 
i els productes del delta de l’Ebre 
fins a la capital catalana.  C.B.

L’Ebre manté les estrelles Michelin 

F
FOGONS
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Clàudia
“Els poemes 
visuals donen 
joc a diverses 
terpretacions. 
M’agraden 
més que els 
escrits.”

PINZELLADES2

Misheli
“El meu 
dibuix 
representa 
el canvi 
climàtic, una 
problemàtica 
actual que 

em preocupa molt i que hem de 
prendre mesures ja!”

Biel
“M’agradaria 
viatjar al passat 
per saber com 
era la vida de 
Joan Brossa i 
com s’inspirava 
per fer els seus 
poemes visuals.”

Guillem
“El que més 
m’ha sorprès de 
Joan Brossa és 
que destacava 
la lletra A pel 
fet que és la 
primera de 
l’abecedari i de les vocals.”

Ecai
“Enguany 
celebrem el 
centenari del 
naixement de 
Joan Brossa i 
hem après totes 
les curiositats i 

obres d’aquest poeta català.”

Dani
“Joan Brossa 
deia que les 
paraules i 
les lletres et 
fan volar la 
imaginació.”

Nikoli
"Crear poemes 
visuals és molt 
divertit i dóna 
joc formar 
obres molt 
peculiars i 
originals.”

Carles
"Joan Brossa 
era un poeta 
molt creatiu 
que destacava 
en quasi totes 
les seves obres 
la lletra A."

Joan
" Estudiar a 
Joan Brossa 
ha sigut molt 
interessant, 
ja que la seva 
vida també ho 
era."

Lluc
"El meu dibuix es titula imaginació perquè 
el cervell és una màquina de fer paraules. És 
surrealista i té a veure amb els somnis. He 
destacat la lletra A tal com feia Joan Brossa.”

Pau
“Ha sigut molt divertit jugar amb les paraules i 
els dibuixos com feia Joan Brossa amb els seus 
poemes visuals. Jo m’he inspirat en un ocell 
perquè m’agraden molt els animals.”

Vera
"Estudiant la biografia de Joan Brossa he après 
moltes coses però el que més m’ha agradat 
són els seus poemes visuals. Tenia molta 
imaginació i era molt original.”

Maria
“El meu poema 
visual es basa 
en els llibres. 
Llegir ens crea 
sentiments i 
això és el que 
transmet Joan 

Brossa amb les seves obres.”

ESCOLA MARCEL·LÍ DOMINGO DE TIVISSA
Ningú dubta que Joan Brossa és el poeta avantguardista 
més important del segle XX. La seva ment creativa anava 
més enllà dels artistes de l’època, ja que per a ell no exis-
tien els gèneres ni feia distincions entre poesia, literatu-
ra, pintura, teatre, circ, màgia o escultura. Aquest 2019 
s’ha complert un segle del seu naixement i per reivindicar 
i popularitzar la figura del poeta visual se celebra l’Any 

Brossa, una iniciativa a la qual s’ha sumat l’escola Mar-
cel·lí Domingo de Tivissa. Els seus alumnes han estudiat 
a fons la seva biografia i tot el seu llegat d’escultures, 
poemes, relats i il·lustra-
cions. Una temàtica que 
ha enamorat als petits 
artistes tivissans.
  N.B.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

>

>

>
Joan Brossa, la seva història i passions

P
PETITS
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Jeremy Alcoba es va procla-
mar campió del Mundial Jú-
nior de Moto3 2019 amb el 
Laglisse Academy. El pilot jes-
usenc va certificar el títol a la 
primera cursa de Moto3 dis-
putada al Circuit Ricardo Tor-
mo de Cheste, on va culminar 
un any en el que ha estat el clar 
dominador de la categoria, de-
mostrant que és més que una 
ferma promesa i que pot tenir 
un gran futur.
Alcoba arribava a València, on 
es va disputar la última prova 
amb dues curses que puntua-
ven de manera independent, 
amb un avantatge de 46 punts 
sobre el segon classificat del 
campionat, amb la qual cosa 
en tenia prou en acabar onzè 
a la primera mànega per as-
segurar el títol. No obstant, el 
jesusenc va sortir a per totes i 
va certificar la corona amb una 
sensacional victòria lluitada 
fins a l’última volta, després 

d’haver realitzat una cursa 
enormement intel·ligent en la 
que va atacar al tram final. En 
la segona cursa, el jove va aca-
bar vuitè. 
Alcoba, de només 17 anys, ha 
sumat aquesta temporada tres 
victòries, nou podis i tres po-
les, posant de manifest la seua 
gran evolució. Ell mateix ex-
plicava que “estic molt content 
i orgullós. Hem lluitat, hem 
aconseguir el títol i he madu-
rat. Ara toca pensar en nous 
reptes”.
Aquest gran èxit es mereixia 
una rebuda espectacular i així 
va ser, ja que més d’un cente-
nar de persones el van espe-
rar a Tortosa i després el van 
acompanyar fins al seu poble, 
Jesús, on li van retre un me-
rescut homenatge que va tenir 
moments molt emotius.
Alcoba, que es mostrava molt 
satisfet pel títol assolit amb 
gran esforç, ja pensa en el  
Campionat del Món de Moto 
3 que correrà la temporada 
vinent amb l’equip de Fausto 
Gresini. Alcoba espera seguir 

progressant i confia en poder 
donar un notable rendiment, 
tot i la competència existent: 
“Sabem que serà difícil per-
què tindré rivals amb més ex-
periència i hauré de competir 

en circuits nous, però a part 
d’aprendre tindré l’objectiu 
d’intentar estar en el Top10 i 
aconseguir algun podi”. Per 
assolir-ho, segur que hi posarà 
els cinc sentits. 

El deltebrenc Rafa Flores, tèc-
nic responsable de la Selecció 
Espanyola d’atletisme que va 
disputar el Mundial de curses 
per muntanya de Villa La An-
gostura, Argentina, va sumar un 
nou èxit a la seua gran trajec-
tòria com a preparador. 
L’equip masculí espanyol va 
guanyar la medalla d’or i el fe-
mení la plata per equips i a nive-

ll individual va destacar el bron-
ze assolit de manera brillant per 
Oriol Cardona. 
Va ser la primera vegada que la 
Federación Española de Atle-
tismo enviava equip a aquesta 
competició i la gesta quedarà 
per sempre dintre de la història 
de l’atletisme espanyol. 
L’equip espanyol masculí va 
guanyar amb els següents com-
ponents: Oriol Cardona, An-
dreu Simón, Antonio Martínez 
i Jan Margarit, per davant d’Es-
tats Units i d’Itàlia.

D’altra banda, en categoria fe-
menina, l’equip estatal només 
va ser superat per França, que 
va ser primer, completant el 
podi Romania, que va acabar 
tercera.
Cal recordar que aquesta opor-
tunitat li va arribar a Flores des-
prés de mostrar la seua qualitat 
portant a la Selecció Catalana 
de curses per muntanya i a 
molts corredors de renom din-
tre d’aquesta modalitat esporti-
va. Tots ells han aconseguit 
èxits destacats.        

Gerard Gonell, component de la 
Sala Esgrima Amposta i esportista 
format al Centre de Tecnificació 
Esportiva de les Terres de l’Ebre, 
es va alçar amb el primer lloc al 
rànking nacional júnior disputat 
a Madrid. Per equips, la Sala Es-
grima Amposta va aconseguir la 

tercera plaça a la fase nacional, 
classificant-se així per al Campio-
nat d’Espanya. Per la seua part, 
el segon equip del club ampostí 
va finalitzar novè. També cal des-
tacar que en categoria femenina 
Anaïs Pujol va ser setena i Paula 
Vidal novena. 

Gerard Gonell guanya un rànking

MOTOCICLISME

Jeremy Alcoba s’emporta el títol de 
campió del Mundial Júnior de Moto3

Jeremy Alcoba es va proclamar campió del Mundial Júnior de Moto3. // FOTO: FACEBOOK

Vicky Maigí
EMD Jesús

E
ESPORTS

Redacció
Tortosa

Rafa Flores guanya el Mundial amb Espanya

Rafa Flores, entrenador d’Espanya.  // CEDIDA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Yassine Ouhdadi, plata al Mundial
 L’atleta tortosí va acabar segon a la prova dels 

5000 metres T13 del Campionat del Món de Dubai
 Aquest excel·lent resultat li va donar el bitllet per 

competir als Jocs Paralímpics de Tòquio 2020

L’atleta tortosí Yassine Ou-
hdadi, de només 25 anys, va 
aconseguir la medalla de pla-
ta a la prova del 5000 metres 
T13 (atletes amb discapaci-
tat visual) del Campionat del 
Món d’atletisme paralímpic 
que es va celebrar a Dubai, als 
Emirats Àrabs. 
Ouhdadi, que va viure el de-
but en una cita mundialista, 
va fer una marca de 14.42.12, 
que representa un nou rècord 
d’Europa de la categoria i que 
rebaixa en gairebé mig minut 
l’anterior registre. 
Aquesta magnífica actuació li 
va donar la classificació per 
als Jocs Paralímpics de Tò-
quio 2020, on podrà complir 
un somni. 

Van completar el podi de la 
prova mundialista l’australià 
Jary Clifford, el gran favorit, 
que va ser primer amb un 
registre de 14.40.40, i el rus 
Aleksandr Kostin, que va aca-
bar tercer amb un temps de 
14.42.62. 
La cursa va transcórrer amb 
els espanyols sempre al grup 
capdavanter. I es que a més 
de Yassine, també va prendre 
part als 5000 metres el mara-
tonià Alberto Suárez, que va 
ser setè. A falta de dos voltes, 
es mantenia un grup de vuit i 
s’esperava un canvi de ritme 
que va fer Ouhdadi. El tor-
tosí va llançar un atac al que 
només va poder respondre 
Clifford i va ostentar la pri-
mera posició fins que a falta 
de 250 metres, l’australià el 
va superar i va guanyar la me-
dalla d’or. 

Ouhdadi, que anteriorment 
havia fet curses per muntanya 
i proves per asfalt, es va pas-
sar a la modalitat de pista, on 
té la intenció de seguir com-
petint perquè assegura que es 
sent còmode. 
Els propers grans reptes per a 
l’atleta de la capital del Baix 
Ebre seran els Jocs Paralím-
pics de Tòquio 2020, on de-
clara obertament que lluitarà 
per poder aconseguir la me-
dalla d’or, i també el Campio-
nat d’Europa de l’especialitat 
en el que Ouhdadi també té la 
intenció d’anar a per la vic-
tòria, tot i que és conscient de 
que en les dues cites interna-
cionals tindrà molta compe-
tència per tal de poder arribar 
a fer realitat els seus objec-
tius. Per afrontar les competi-
cions amb garanties, el jove 
farà intensos entrenaments. 

Redacció
TORTOSA

El tortosí Yassine Ouhdadi va fer història. // Paralímpicos.es

CICLISME

 ESPORTS

L’strongman de Deltebre Joan 
Ferrer va acabar segon a la 
classificació general de la Lliga 
Nacional de Força, després del 
quart i últim campionat dispu-
tat a Boñar davant d’uns 500 
espectadors.
Ferrer es va imposar en aques-
ta cita demostrant la seua qua-
litat i superant a Roberto Ro-
dríguez, que arribava amb set 
punts d’avantatge a la general 

sobre el deltebrenc i finalment 
es va proclamar campió del 
certamen. Ells dos juntament 
en Luis Fernández, Daniel Cas-
taño i José Vicente Barcelona, 
que van  ser tercer, quart i cin-
què, ja tenen la plaça assegu-
rada per a participar a la Lliga 
Nacional de Força 2020, sense 
tenir que competir al Torneig 
Preliminar.
Cal recordar que fa uns dies 
Ferrer va ser sotscampió del 
món de powerlifting de la seua 
categoria en aixecament de pes 
mort.

Ferrer segueix unes sessions 
preparatòries intenses per tal 
de poder arribar amb les mi-
llors condiciones possibles a 
les diferents competicions que 
realitza. A més, uns dels aspec-
tes que cuida és l’alimentació, 
element fonamental per a po-
der tenir un excel·lent rendi-
ment i amb el que sempre té 
una especial cura. 
Ara, el deltebrenc es pendrà un 
respir i després seguirà amb la 
preparació de les cites del ca-
lendari previst per al proper 
any 2020. 

Joan Ferrer, segon a la Lliga de Força
Redacció
TORTOSA

Joan Ferrer, strongman de Deltebre. // CEDIDA
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Google Stadia, ja disponible

Aquest passat 19 de novembre, la multinacio-
nal americana Google ha posat a la venda la seva 
anunciada plataforma de videojocs orientada al 
núvol, comercialment coneguda com a “Google 
Stadia” i que molts cataloguen com “la reinven-
ció” de la forma de gaudir dels videojocs online.
Aquest sistema online no és un invent absolut 
de Google, ja que fa només uns pocs anys, van 
aparèixer les primeres iniciatives amb els en- 
torns d’OnLive o Gaikai entre les més reconegu-
des, però, sobretot, la manca d’infraestructures de 
connexió a Internet adequades va dificultar el seu 
èxit. Ressaltem que aquests sistemes streaming 
requereixen, indispensablement, d’una ràpida 
velocitat per transmetre les dades, així com d’un 
ping de molt baixa latència.
Però, exactament, què ens aporta el nou i revo-
lucionari sistema Stadia? Doncs, en un principi, 
el mateix que van proposar altres companyies en 
el seu temps: jocs online amb la mateixa qualitat 
o fins i tot superior que qualsevol altra platafor-
ma de hardware actual (sigui una videoconsola 
domèstica, PC gaming o mòbil). Llavors, el gran 

avantatge radica en què el contingut s’executa des 
dels mateixos servidors de la companyia Google 
mitjançant streaming i, per tant, l’equip remot 
amb el qual accedim no requerirà de gaire potèn-
cia més enllà de ser capaç de gestionar una con-
nexió de xarxa, és a dir, funcionarà simplement 
com una pantalla remota. En principi, la idea 
sembla excel·lent, i ens permetrà connectar-nos 
des de qualsevol lloc i des de qualsevol “disposi-
tiu (amb pantalla)”, mitjançant un simple usuari i 
contrasenya.
Però Google ha pensat que amb l’alta velocitat 
de les connexions actuals i en un moment en què 
la fibra òptica arriba pràcticament a tots els in-
drets del món desenvolupat, pot afegir millors 
prestacions que les primeres plataformes que en-
cara no estaven preparades, com una espectacu-
lar resolució 4K i UHD, velocitats framerate de 
60FPS, HDR i so multicanal 5.1. És cert que per 
aconseguir aquestes impressionants prestacions 
necessitarem un mínim de 35Mbps de velocitat 
de connexió, però amb 10Mbps serà suficient per 
accedir al sistema, en aquest cas amb continguts 

rebaixats a qualitat HD o FullHD. Als dispositius 
mòbils, una connexió 4G o 5G serà suficient per 
aconseguir un excel·lent rendiment a les zones de 
cobertura òptima.
Per entendre millor com funciona Google Stadia, 
podem pensar perfectament en algunes exitoses 
plataformes similars ja en funcionament, com és 
el cas de Netflix o Spotify, orientades a altres ser-
veis digitals d’streaming d’àudio o vídeo.
Per últim, comentar que el catàleg inicial disponi-
ble al seu llançament és una mica just, amb només 
vint-i-dos videojocs disponibles, tot i que Google 
promet que l’anirà augmentant amb els pròxims  
mesos. Google Stadia està disponible per 129€, en 
dues modalitats:
-Stadia Base (gratuïta), amb resolució màxima 
1080p, àudio estèreo, els jocs s’han de comprar, 
sense jocs periòdicament gratuïts, sense des-
comptes exclusius.
-Stadia Pro (9’99€ mensuals), amb resolució màxi-
ma fins a 4K, àudio envolupant 5.1, accés als jocs 
mitjançant la seva compra, joc gratuït mensual, 
descomptes exclusius i ofertes. 

per Jaume Querol

El Col·legi de Periodistes de 
Catalunya a l’Ebre ha cele-
brat per primera vegada el 
Dia Mundial de la Televisió, 
que des de l’any 1996 se com-
memora cada 21 de novem-
bre. Ho va fer amb una taula 
rodona amb professionals del 
mitjà al territori. El president 
del Col·legi de Periodistes a 
l’Ebre, Josep Baubí, va afirmar 
que l’objectiu era unir totes 
les televisions que treballen al 
territori per parlar del passat, 
present i futur d’este mitjà de 
comunicació.
Els tertulians van parlar dels 
inicis de la televisió al territori. 
Jordi Pazos, un pioner a l’an-
tic Canal 21 va remarcar el fet 

que les televisions ebrenques 
van ser pioneres i exportado-
res de projectes. Un mitjà que 
tots van coincidir en assenyalar 
que va néixer per retransmetre 
festes però que amb el pas dels 
anys “amb moltes hores de de-
dicació, autoformació i mitjans 
molt precaris va anar evolu-
cionant a emissions regulars” i 
ja és un model consolidat que 
crea els seus propis progra-
mes i informatius, com apunta 
Susanna Cases del Canal Te-
rres de l’Ebre.
Per la seua part, el periodis-
ta de Canal 21 Ebre, Gustau 
Moreno, va destacar les pos-
sibilitats que actualment ofe-
reixen les noves tecnologies 
aplicades a la televisió, i que 
ajuden a estar en directe allà 
on passa la notícia.
També hi va participar el co-

rresponsal de TV3, Víctor Sorri-
bes, qui va lamentar la supres-
sió de la desconnexió territorial 
al Telenotícies Comarques fruit 
de les retallades a la Corporació 

Catalana de Mitjans Audiovi-
suals. Amb tot, Sorribes va de-
fensar que s’ha sabut innovar 
amb un nou format que també 
dona veu a l’Ebre.   

Passat, present i futur de la tele
A.P. / C.B.
TORTOSA

Taula rodona del Dia Mundial de la Televisió a l’Ebre. // COL·LEGI DE PERIODISTES.

ELS PETS de Quim Torra al 
judici per desobediència van 
deixar titulars curiosos i un atac 
de riure al programa Primera 
Columa de Canal 21 Ebre. Cinta 
Bonet i Gustau Moreno no van 
poder aguantar el riure després 
de llegir el titular d’E-Notícies en 
què Torra afirmava que potser 

es tiraria pets, segons com fossin 
les preguntes del tribunal. El ví-
deo no va tardar en fer-se viral, 
va tenir ressó al mateix digital 
E-Notícies, i a la versió radiofò-
nica de l’Alguna Pregunta Més? 
(Catalunya Ràdio) així com al 
programa de televisió dels dime-
cres a la nit a TV3.  A.P.

Atac de riure pels pets de Torra

DIA MUNDIAL DE LA TELEVISIÓ

D
DIVERS

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno i 

Cinta Bonet. EN DIRECTE.

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cul-

turals del cap de setmana a 

les Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt 

del món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

Amb Albert Pascual i

Natàlia Barraguer.

22.00 Temps Afegit

Amb Vicky Maigí.

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit 

de la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt 

del món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Vicky Maigí ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes 

se celebra el ple municipal, 

que s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per 

Jesús Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un 

nou col·legi de les Terres de 

l'Ebre, amb els més petits 

com a protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de 

Batea / Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural 

del cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de prem-

sa de la setmana, emeses 

íntegrament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del 

món

16.00 Ple municipal de Batea 

/ Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la sema-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de 

Tortosa / Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

 DIVERS

La Carxofa ja roda a Benicarló

El conegut periodista Mikel 
López Iturriaga, fundador 
del reconegut web sobre 
gastronomia El Comidista, 
serà guardonat amb el pre-
mi Carxofa d’Or durant el 
sopar de gala que se cele-
brarà a Benicarló el pròxim 
24 de gener. La persona ho-
menatjada serà la llaurado-
ra benicarlanda Mari Car-
men Arín Borrás.
Xaro Miralles, alcaldessa de 
Benicarló s’ha mostrat molt 
satisfeta i ha recordat que 
“Mikel té com a símbol seu 
a totes les xarxes socials la 
carxofa, perquè és la seua 
verdura favorita”. A més, 
Miralles ha confessat que 
“quan li vam proposar este 
guardó, es va mostrar hon-
radíssim i encantat d’assis-
tir a Benicarló per tal de 
gaudir de la Festa de la Car-
xofa, una festivitat que co-

neix de fa molt de temps”.
L’alcaldessa també ha re-
velat que “Mikel està pre-
disposat a dur el seu equip 
i, aprofitant la visita a la 
Festa de la Carxofa, gravar 
alguns dels seus vídeos gas-
tronòmics a Benicarló, que 
ajudaran a promocionar la 
nostra festa”.
També s’ha anunciat el nom 
de la persona que rebrà l’ho-
menatge en la XXVII Festa 
de la Carxofa: Mari Carmen 
Arín Borrás, qui serà la pri-
mera dona llauradora que 
rebrà el reconeixement que 
homenatja a persones de 
Benicarló que han dedicat 
la seua vida a la terra.
D’altra banda, el cartell de 
la Festa de la Carxofa és 
obra de l’arquitecta i il·lus-
tradora Anna Fonollosa, qui 
ha plasmat un cor de carxo-
fa que evoca de manera sen-
zilla i metafòrica els lligams 
emocionals del municipi 
amb el seu producte estre-
lla, la carxofa.  

Anunci del guardonat amb la Carxofa d’Or 2020. // CEDIDA.

Albert Pascual
BENICARLÓ

 El director d’El Comidista, Mikel López Iturriaga, 
guardonat amb la Carxofa d’Or 2020

 La il·lustradora Anna Fonollosa evoca l’anatomia 
d’un cor humà que en realitat és un cor de carxofa
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 El socialista De la Vega, 
per un govern d’esquerres: 
‘Ningú entendria unes 
terceres eleccions’  p3 

 Irene Negre, dirigent 
ebrenca de la Crida 
Nacional: ‘Els partits 
arriben tard i el poble ha 
estat a l’alçada’  p6

 L’alcaldessa de Tortosa 
confirma l’aturada 
temporal de les obres de la 
plaça de la catedral p13

 El govern d’Esquerra 
d’Amposta prepara un 
pressupost d’uns 23 
milions per al 2020   p15

 Marxa lenta entre la 
Ràpita i el Trabucador per 
denunciar la carretera del 
Poblenou  p26

 El delegat anuncia la 
millora del ferm i carrils 
2+1 per reduir la 
sinistralitat a l’eix 
de l’Ebre p26

 Alcanar i la plataforma 
en defensa del Sénia volen 
ser part interessada en el 
desmantellament del 
projecte Castor p28

U
ÚLTIMA

 L’ebrenc Rai López, 
citat al jutjat acusat per 
‘desordres públics’ 
en els aldarulls del 
17 d’octubre  p7


